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Procediment: Actes de l'Ajuntament Ple/desembre

ACTES I DECRETS (JPG) 

Acta de l’Ajuntament Ple

Identificació de la sessió:
Núm. 11/22
Caràcter: Ordinària
Data: 20 de desembre de 2022
Horari: de 20.00 a 21.00 hores.
Lloc: Saló de sessions de l’Ajuntament de Marratxí

Assistents:
- Miquel Cabot Rodríguez, batle
- Catalina E. Alemany Covas, secretària
- Bernat Martorell Coll, interventor
- Cristina Alonso Pujadas
- Irene García Sureda
- Andrés Campuzano García
- Jerònima Sans Amengual
- Pedro Lopez Ruiz
- Joan Francesc Canyelles Garau
- Aina Amengual Marí
- Josep Ramis Salamanca
- Daniel Mas Martínez
- Mª Magdalena García Gual
- Jaume Llompart Caldés
- Sebastià Frau Serra
- Carmen Ripoll Torres
- Jose María Amengual Jiménez
- Lidia Antonia Sabater Pérez
- Marcos Aníbal Pinela Sosa
- Mª Dolores Nchaso Sota
- Humberto López Rodríguez
- Neus Serra Cañellas
- Miguel Angel Estarás Gelabert
- Eusèbia Rayó Ferrer, defensora de la ciutadania

Ordre del dia:
A) PART RESOLUTIVA
1. Lectura i aprovació acta sessió anterior (29-11-2022)
2. Reconeixement de crèdit 11/22
3. Modificació de l'Ordenança reguladora de l'ocupació d'espais a la Fira del Fang
4. Modificació de la Taxa per utilització de les instal·lacions esportives municipals
5. Modificació de l'Ordenança reguladora del Preu Públic per la prestació del servei públic de 
l'escola municipal de ceràmica
6.Modificació de l'Ordenança reguladora del Preu Públic per la realització d'activitats 
formatives, culturals, lúdiques i de tallers



7. Aprovació inicial del Reglament de funcionament de les colònies felines autoritzades en 
via pública i solars de titularitat de l’Ajuntament de Marratxí, i de les atribucions dels seus 
responsables/voluntaris
8. Modificació Ordenança municipal de Medi Ambient per “xipar” i castrar els moixos.
9. Valoracions definitives convocatòria ordinària carrera professional 2022
10. Aprovació inicial del reglament regulador de concessió d’honors i distincions
11. Conveni de col·laboració entre el Consell Insular de Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí 
per a la prestació de serveis de naturalesa informàtica
B) PART DE CONTROL
Donar compte dels següents decrets i resolucions:
1. Dels decrets i resolucions del període entre l’11-11-2022 al 10-12-2022.
2. Donar compte de la Sentència núm. 695/2022
3. Donar compte de la Sentència núm. 242/2022
4. Donar compte de la renúncia d’un regidor a prestar serveis en règim de dedicació 
exclusiva
5. Donar compte del conveni específic de col·laboració entre el Govern de les Illes Balears i 
l’Ajuntament de Marratxí per establir la gratuïtat del servei educatiu de tercer d’educació 
infantil
Precs i preguntes 

Desenvolupament de la sessió:

A) PART RESOLUTIVA

1. Lectura i aprovació acta sessió anterior 

Tot seguit es dona lectura de l’acta de la sessió ordinària de data 29-11-2022, que s’aprova i 
autoritza per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de 
MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres regidors de 
Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb l’abstenció de la 
regidora de VOX.

2. Reconeixement de crèdit 11/22

Vist l’expedient 11/22 relatiu al reconeixement de crèdits corresponents als exercicis 
pressupostaris anteriors.

Atès que s’han realitzat, durant el passat exercici, despeses que excedeixen a l’import 
compromès i d’altres on aquest no s’ha compromès en la seva totalitat i que es descriuen a 
l’Annex.

Vist l’informe del Sr. Interventor incorporat a l’expedient.

Atès que de conformitat amb el que disposen els articles 23 1.e) del TRRL i 60.2 del RD 
500/90, correspon al Ple el Reconeixement extrajudicial de crèdits, sempre que no existeixi 
dotació pressupostària.

Aquesta Regidoria es complau en elevar a la Comissió d’Economia, Hisenda i Especial de 
Comptes la següent:

PROPOSTA D’ACORD



Primer. Aprovar el reconeixement de crèdit 11/22 corresponent a les despeses que després 
es relacionen, aixecant l’objecció d’intervenció formulada en l’informe que figura en l’expedient.

NUM. ANY NUM. FACTURA DATA NOM IMPORT OBJECCIO

1 2021 2021006503 05/11/2021 CATALINA FUSTER RIERA 14,63 € F

2 2021 2021006835 23/11/2021 CATALINA FUSTER RIERA 105,11 € F

3 2021 2021007056 19/11/2021 ZABALETA EXCLUSIVAS SANITARIAS 16,72 € F

TOTAL 136,46 €

Motius de l'objecció
MC = Manca de crèdit
F = Fraccionament indegut (+15.000€)
CI = Competències impropies sense informes preceptius

Segon. Acordar la corresponent imputació dels crèdits al pressupost actualment en vigor.

Tercer. Que prossegueixi l’expedient la tramitació reglamentària corresponent, es prengui nota 
per la Intervenció municipal i es notifiqui als interessats.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els 
senyors assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels 
quatre regidors de MÉS i de la regidora d’IDMA-El Pi; i amb les abstencions dels quatre 
regidors del PP, dels tres regidors de Ciudadanos, de la regidora de VOX, del regidor d’Unides 
Podem i del regidor del Grup Mixt; aprovar els acords esmentats. 

3. Modificació de l'Ordenança reguladora de l'ocupació d'espais a la Fira del Fang

Atès que aquest equip de govern considera que el sector artesà ceramista es troba en una 
situació d’especial vulnerabilitat davant la situació d’emergència sanitària declarada l’11 de 
març de 2020 degut al brot epìdèmic de Covid-19 i que l’adopció de les mesures de 
contenció per fer-hi front han tingut un impacte econòmic i social molt rellevant, amb la 
paràlisis o disminució dràstica de l’activitat econòmica de molts de sectors, tals com el 
cultural o l’artístic.

Atès que l’Ajuntament de Marratxí té la voluntat de pal·liar en la mesura del possible els 
efectes econòmics produïts per la crisi sanitària referida.

Atesa la memòria del Regidor de Cultura de data 23/11/2022 sobre la necessitat de 
modificar l’Ordenança reguladora de l’ocupació d’espais a la Fira del Fang, en el sentit 
d’establir una reducció del 100% de les tarifes per a tots els artesans que vulguin exposar 
a la Fira del Fang del 2023.



Vista la memòria econòmico-financera del Director de Recursos Econòmics de dia 
28/11/2022 sobre la modificació de l’Ordenança reguladora d’espais a la Fira del Fang.

Atès que correspon a l’Ajuntament Ple la competència per a l’aprovació de les ordenances, 
en virtut del que disposa l’article 22.2 d) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les 
bases del règim local.

Aquest regidor eleva a la Comissió Informativa d’Economia i Hisenda la següent

Proposta d'acord

Primer. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança reguladora de l’ocupació 
d’espais a la Fira del Fang, en els termes següents:
Es modifica d’article 3. Quantia. 

On diu:

“La quantia es determinarà per aplicació de la següent tarifa, única per a tots els dies de la 
Fira:
-- Estand exterior de 3 metres (façana). ...........................150 €
-- Estand exterior de 2 metres (façana). ...........................125 €
-- Estand interior (obligatori)................................................35 €

Els artesans del Municipi de Marratxí tindran un descompte del 50 %.

Per a l’exercici 2022 aquest descompte serà del 100 % pels artesans, independentment si 
són o no del municipi.”

Ha de dir:

“La quantia es determinarà per aplicació de la següent tarifa, única per a tots els dies de la 
Fira:

-- Estand exterior de 3 metres (façana). ...........................150 €

-- Estand exterior de 2 metres (façana). ...........................125 €

-- Estand interior (obligatori)................................................35 €

Els artesans del Municipi de Marratxí tindran un descompte del 50 %.

Per a l’exercici 2023 aquest descompte serà del 100 % pels artesans, independentment si 
són o no del municipi.”

Segon. Sotmetre l’expedient a informació pública per un període de trenta dies hàbils per 
a la presentació de les reclamacions i suggeriments que s’estimin oportuns. Aquest tràmit 
s’anunciarà en el tauler d’anuncis de la Corporació i en el BOIB.



Tercer. En el cas que no es presentin reclamacions, s’entendrà definitivament adoptat 
aquest acord, fins llavors provisional, sense necessitat d’acord plenari. En cas contrari, 
s’adoptarà l’acord definitiu que pertoqui, resolent les reclamacions presentades i aprovant 
la redacció definitiva de la modificació de l’Ordenança.

Quart. Comunicar aquest acord a l’àrea de Cultura i Fires i Festes i a la resta de les àrees 
afectades per aquesta modificació.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els 
senyors assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels 
quatre regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres 
regidors de Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb 
l’abstenció de la regidora de VOX, aprovar els acords esmentats. 

4. Modificació de la Taxa per utilització de les instal·lacions esportives municipals

Atès que aquest Ajuntament, dins els seu compromís de minvar les desigualtats entre les 
famílies, considera oportú i convenient incloure una bonificació del 50% de les tarifes per 
les famílies monoparentals d’aquest municipi i d’un descompte del 100% de les tarifes de 
les piscines municipals per a persones amb una discapacitat igual o superior al 33%.

Vista la memòria d’aquesta Regidoria de dia 12/12/2022 sobre la necessitat de modificar la 
Taxa per la utilització de les instal·lacions esportives municipals.

Vist l’informe tècnic -econòmic del Director de recursos econòmics de dia 12/12/2022 sobre 
les repercussions i efectes econòmics d’aquesta modificació.

Atès que correspon a l’Ajuntament Ple la competència per a l’aprovació de les ordenances, 
en virtut del que disposa l’article 22.2 d) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les 
bases del règim local.

Aquest regidor eleva a la Comissió Informativa d’Economia i Hisenda la següent

Proposta d'acord

Primer. Aprovar provisionalment la modificació de la Taxa per la utilització de les 
instal·lacions esportives municipals, en els termes següents:

Es modifica la redacció de l’article 4t, apartat V, de tal manera que:
 Allà on diu:

“V. Per a pensionistes, famílies nombroses o famílies amb els dos membres en situació 
d’atur, que estiguin empadronats al terme municipal s’aplicarà un descompte del 50% de la 
taxa corresponent.”.

Ara diu:
“V. Per a persones amb una discapacitat igual o superior al 33% s’aplicarà un descompte 
del 100% de la taxa corresponent.”.



Es modifica l’article 6è, Exempcions, de tal manera que:

Allà on diu:

“ARTICLE 6è. EXEMPCIONS
No es contemplen.”.

Ara diu:
“ARTICLE 6è. BONIFICACIONS
Per a pensionistes, famílies nombroses, monoparentals o famílies amb els dos membres en 
situació d’atur, que estiguin empadronats al terme municipal s’aplicarà un descompte del 50 
% de la taxa corresponent.

En el cas de les tarifes per a pistes de joc amb més d’un jugador com son el cas del futbol 
7, futbol 11, futbol 5, tenis, pàdel, bàsquet, etc i alguns dels jugador pot gaudir d’alguna 
bonificació s’utilitzarà la següent formula per obtenir el descompte corresponent:

Preu tarifa

2 * numero de jugadors
(el numero de jugadors correspon al número establert dels dos equips per jugar a l’esport, 
per exemple si es futbol 11 seran 22 jugadors, si es pàdel seran 4 jugadors, basquet 10 i així 
amb tots els esports.)

Exemples de tarifes amb descompte del 50% per a un jugador:

ESPORT Nº JUGADORS TARIFA Descompte per carnet
Tennis 2 11,00€ 2,75€

Tennisambllum 2 14,00€ 3,50€

Futbol 11 22 125,00€ 2,85€

Futbol 11ambllum 22 150,00€ 3,40€

Futbol 7 14 75,00€ 2,70€

Futbol 7ambllum 14 90,00€ 3,20€

Futbol 5 10 30,00€ 1,50€

Futbol 5ambllum 10 45,00€ 2,25€

Padel 4 11,00€ 1,40€

Padel ambllum 4 14,00€ 1,75€

Pavelló 10 35,00€ 1,75€

Pavelló ambllum 10 50,00€ 2,50€

Pavelló (Pistatrasversal) 10 20,00€ 1,00€

Pavelló (Pistatrasversal) ambllum 10 30,00€ 1,50€

PistaPoliesportiva(exterior) 10 12,00€ 0,60€

PistaPoliesportiva(exterior) ambllum 10 18,00€ 0,90€

S’inclou un nou article 7è que diu:



“ARTICLE 7è. EXEMPCIONS
No es contemplen”

Segon. Exposar aquest acord en el tauler d’anuncis de la Corporació durant trenta dies 
hàbils, dins dels quals els interessats podran examinar l’expedient i presentar les 
reclamacions que estimin oportunes. Aquesta exposició al públic s’anunciarà en el tauler 
d’anuncis de la Corporació, en el BOIB i en un diari dels de major difusió de la Comunitat 
Autònoma.

Tercer. En el cas que no es presentin reclamacions, s’entendrà definitivament adoptat 
aquest acord, fins llavors provisional, sense necessitat d’acord plenari. En cas contrari, 
s’adoptarà l’acord definitiu que pertoqui, resolent les reclamacions presentades i aprovant 
la redacció definitiva de les modificacions de les Ordenances.

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula el portaveu de Ciudadanos, senyor José 
Mª Amengual: “Bon vespre a tots, moltes gràcies, senyor Batle. Era aclarir referent al punt 
que diu exemple de tarifes, amb descomptes del cinquanta per cent per un jugador no em 
queda molt clar. Tenim les columnes que diuen esport, nº jugadors, tarifa, descompte. 
Aquest descompte que es fa a cada carnet, com diu aquí, o es fa, vull dir, al final és que si hi 
ha un equip que només n'hi ha una persona amb dret a descompte, que se li descompte una 
vint-i-dosena part, la meitat, una desena part?

Li respon el Batle: “Correcte, és així. Si és un és un camp de futbol 5, de futbito i juguen deu 
contra deu l’unic que té descompte és aquella persona que és família monoparental, i només 
se li descompta la seva part que hauria de pagar de taxa”

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els 
senyors assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels 
quatre regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres 
regidors de Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb 
l’abstenció de la regidora de VOX, aprovar els acords esmentats. 

5. Modificació de l'Ordenança reguladora del Preu Públic per la prestació del servei 
públic de l'escola municipal de ceràmica

Atès que aquest Ajuntament, dins el seu compromís de minvar les desigualtats entre les 
famílies, considera oportú i convenient incloure una bonificació del 50% de les tarifes 
regulades a l’Ordenança reguladora del preu públic per la prestació del servei públic de 
l’escola municipal de ceràmica, per les famílies monoparentals i nombroses d’aquest 
municipi.

Vista la memòria d’aquesta Regidoria de dia 12/12/2022 sobre la necessitat de modificar 
l’Ordenança assenyalada.

Vist l’estudi econòmic elaborat pel Director de recursos econòmics de dia 12/12/2022 sobre 
les repercussions i efectes econòmics d’aquesta modificació.



Atès que correspon a l’Ajuntament Ple la competència per a la modificació de les 
ordenances, en virtut del que disposa l’article 22.2 d) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local.

Aquest regidor eleva a la Comissió Informativa d’Economia i Hisenda la següent

Proposta d'acord

Primer. Aprovar inicialment la modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per la 
prestació del servei públic de l‘escola municipal de ceràmica, en els termes següents:

Es modifica la redacció de l’article 5è, que queda redactat de la manera següent: 

“ARTICLE 5è.
La quantia del preu públic regulat en aquesta ordenança estarà constituït per les 
tarifes següents:

A) Curs ordinary:
- Matrícula 25,65 € per curs
- Classes 44 € per mes

Els alumnes empadronats a Marratxí tendran una bonificació del 50% en el concepte de 
classes.

B) Monogràfics d’estiu:
- Matrícula: entre 200,00 i 300,00 €
- Material (si pertoca): fins a 100,00 €

Descompte d’un 20% de l’import de la matrícula per segon curs i següents.

El preu públic de cada curs monogràfic serà aprovat per la Junta de Govern Local, en funció 
dels costs que originin.

Les famílies monoparentals i nombroses comptaran amb una bonificació del 50% en el 
preu final.”

Segon. Sotmetre l’expedient a informació pública per un període de trenta dies hàbils per 
a la presentació de reclamacions i suggeriments. Aquest tràmit s’anunciarà en el tauler 
d’anuncis de la Corporació i en el BOIB.

Tercer. En el cas que no es presenti cap reclamació o suggeriment, s’entendrà 
definitivament adoptat aquest acord, fins llavors provisional, sense necessitat d’acord plenari. 
En cas contrari, s’adoptarà l’acord definitiu que pertoqui, resolent les reclamacions i 
suggeriments presentats i aprovant la redacció definitiva de la modificació de l’Ordenança.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els 



senyors assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels 
quatre regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres 
regidors de Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb 
l’abstenció de la regidora de VOX, aprovar els acords esmentats. 

6.Modificació de l'Ordenança reguladora del Preu Públic per la realització d'activitats 
formatives, culturals, lúdiques i de tallers

Atès que aquest Ajuntament, dins el seu compromís de minvar les desigualtats entre les 
famílies, considera oportú i convenient incloure una bonificació del 50% de les tarifes 
regulades a l’Ordenança reguladora del preu públic per la realització d’activitats formatives, 
culturals, lúdiques i de tallers, per les famílies monoparentals i nombroses d’aquest 
municipi.

Vista la memòria d’aquesta Regidoria de dia 12/12/2022 sobre la necessitat de modificar 
l’Ordenança assenyalada.

Vist l’estudi econòmic elaborat pel Director de recursos econòmics de dia 12/12/2022 sobre 
les repercussions i efectes econòmics d’aquesta modificació.

Atès que correspon a l’Ajuntament Ple la competència per a la modificació de les 
ordenances, en virtut del que disposa l’article 22.2 d) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local.

Aquest regidor eleva a la Comissió Informativa d’Economia i Hisenda la següent

Proposta d'acord

Primer. Aprovar inicialment la modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per la 
realització d’activitats formatives, culturals, lúdiques i de tallers, en els termes següents:
Es modifica la redacció de l’article 5, que queda redactat de la manera següent: 

“QUANTIA
Article 5.
La quantia del preu públic serà la proposada per a cadascuna de les activitats per la 
regidoria de que depèn l’activitat, amb total subjecció a l’estudi econòmic que s’efectuarà 
de totes les activitats a realitzar i d’acord al cost efectiu del Servei o activitat. A l’estudi 
econòmic s’haurà de tenir en compte una bonificació del 50% per a les famílies nombroses 
i monoparentals que estiguin empadronats al terme municipal.
A aquest efecte, un cop elaborat l’estudi econòmic per part del tècnic responsable, 
s’elevarà proposta a la Junta de Govern per a la seva aprovació definitiva”

Segon. Sotmetre l’expedient a informació pública per un període de trenta dies hàbils per 
a la presentació de reclamacions i suggeriments. Aquest tràmit s’anunciarà en el tauler 
d’anuncis de la Corporació i en el BOIB.

Tercer. En el cas que no es presenti cap reclamació o suggeriment, s’entendrà 
definitivament adoptat aquest acord, fins llavors provisional, sense necessitat d’acord plenari. 



En cas contrari, s’adoptarà l’acord definitiu que pertoqui, resolent les reclamacions i 
suggeriments presentats i aprovant la redacció definitiva de la modificació de l’Ordenança.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els 
senyors assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels 
quatre regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres 
regidors de Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb 
l’abstenció de la regidora de VOX, aprovar els acords esmentats. 

7. Aprovació inicial del Reglament de funcionament de les colònies felines 
autoritzades en via pública i solars de titularitat de l’Ajuntament de Marratxí, i de les 
atribucions dels seus responsables/voluntaris

Vist que els moixos són una de les espècies més utilitzades com a animal de companyia i, 
amés, formen part de la fauna urbana de moltes ciutats.

Vist que les colònies felines controlades als nuclis urbans actuen com a limitadores dels 
moixos assilvestrats, evitant així la majoria de problemes que aquests ocasionen, entre 
elsquals es troben aquells relatius a la salut pública o a la pròpia convivència amb els 
veïnats.

Vist que actualment es té coneixement d’un nombre significatiu de colònies felines a 
Marratxí, el funcionament de les quals i les atribucions de les persones que les 
gestionen,no es troba regulat per cap normativa.

Vist que l’àrea de Medi Ambient ha redactat un Reglament de funcionament de les 
colònies autoritzades en via pública i solars de titularitat de l’Ajuntament de Marratxí, i de 
les atribucions dels seus voluntaris, i que els Ajuntaments tenen competències en matèria 
de benestar animal, d’acord amb la normativa vigent.

Atès que la Llei 7/1985 Reguladora de les Bases del Règim Local (art.4) i l’article 100 de 
la Llei 20/2006 Municipal i de Règim Local de les Illes Balears atribueixen als municipis, 
entre d’altres, la potestat reglamentària i d’autoorganització (art. 4).

Atès que l’aprovació del present Reglament requereix l’aprovació pel Ple de l’Ajuntament 
ique es segueixi la tramitació de l’article 49 de la Llei 7/1985 de Bases de Règim Local 
il’article 102 de la Llei 20/2006, seguint a l’acord d’aprovació inicial la seva publicació i 
l’audiència a les associacions directament afectades.

Primer.- Aprovar inicialment el REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DE LES COLÒNIES 
FELINES AUTORITZADES EN VIA PÚBLICA I SOLARS DE TITULARITAT DE 
L’AJUNTAMENT DE MARRATXÍ, I DE LES ATRIBUCIONS DELS SEUS 
RESPONSABLES/VOLUNTARIS, d’acord amb el següent text:

“REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DE LES COLÒNIES FELINES I MOIXOS COMUNITARIS DE 
MARRATXÍ: ATRIBUCIONS DE LES PERSONES CUIDADORES, CONTROL DE NATALITAT I 
RESPONSABILITAT CIUTADANA



Els moixos són una de les espècies més comunes com a animal de companyia i, a més, formen 
part de la fauna urbana de moltes ciutats. Són animals independents i territorials, que 
s’assenteixen a llocs on poden sobreviure, sigui perquè els alimenten o perquè tenen accés a 
menjar.

La irresponsabilitat d’alguns propietaris de moixos, no fent un control de natalitat adient del seu 
animal de companyia, el seu abandonament o de la seva descendència al carrer, i l’elevada 
capacitat de procrear dels felins ha provocat l’existència d’agrupacions de moixos sense control 
al terme municipal de Marratxí. Aquests moixos abandonats, i la seva descendència, s’han 
convertit en moixos sense sostre o comunitaris, caracteritzats per no estar socialitzats amb els 
éssers humans i, en general, no sent adoptables.

Aquest excés de moixos sense sostre al nostre municipi i la seva concentració a solars i espais 
públics fa que de vegades la tradicional convivència entre l’home i el moix es transformi en un 
problema que romp l’equilibri d’una antiga relació beneficiosa per a ambdues parts i afecta, no 
només el benestar animal, sinó també la concòrdia veïnal.

Els principals punts de conflicte derivats de l’accés de moixos als espais públics són:

- Salut pública: problemes i molèsties als veïnats que viuen en zones pròximes a colònies, com 
la concentració de deposicions i orins, acumulacions de restes de menjar aportades de forma 
descontrolada per part d’alguns ciutadans, un possible increment de les al·lèrgies per part de la 
comunitat, entre altres.

- Accidents de trànsit: l’atropellament de moixos pot provocar la seva mortalitat, empitjorament 
de les seves condicions de salut i risc d’accidents a persones.
- Possibilitat de contagi de malalties entre moixos.
- Possibilitat d’afectació de la biodiversitat local.
- Reproducció indiscriminada: augment exponencial de la població felina.

Les colònies felines controlades actuen com a sistema de gestió que ajuda a disminuir la població 
de moixos comunitaris, millorant així la majoria dels problemes que aquests ocasionen. Els moixos 
sanats, a part d’evitar el creixement de població, també eviten els conflictes entre moixos en 
èpoques de reproducció, eliminant així molèsties per renous iolors que afecten els veïns, i de 
proliferació de malalties contagioses.

Cal remarcar, que els intents d’erradicar colònies senceres acostumen a fracassar, atès que el buit 
ecològic generat és ràpidament colonitzat per altres moixos, creant una nova colònia. Aquests 
moixos nouvinguts tornen a començar un nou cicle reproductiu al nínxol ecològic que havia quedat 
vacant després de l’erradicació de la colònia inicial, amb la qual cosa es reedita el problema inicial 
de superpoblació de felins no controlats.

Per tot el que s’ha exposat, i seguint els criteris tècnics i recomanacions sanitàries, 
ambientals i de benestar animal de gestió de colònies felines de la Direcció General d’Espais 
Naturals i Biodiversitat de la CAIB, quant a la redacció del present reglament, es pretén elaborar 
una sistemàtica d’actuació que permeti millorar el benestar d’aquests animals sense sostre o 
comunitaris i l’harmonia veïnal, tenint com a pilars fonamentals els següents punts:

1. La col·laboració entre les persones cuidadores/voluntàries de les colònies felines i 
l’Ajuntament de Marratxí.
2. L’esforç continuat dels agents implicats per a intentar que la població de moixos de 
lacolònia es mantingui sana i amb una taxa de natalitat zero.
3. L’àrea utilitzada per a establir una colònia felina serà, per regla general, de 
titularitatmunicipal i s’ha de mantenir en òptimes condicions d’higiene i seguretat.



4. Les colònies felines ubicades en zones privades es gestionaran amb el protocol adientajustat 
a cada situació.

Amb tot l’esmentat, es procedeix a la redacció del present Reglament de funcionament de les 
colònies felines i control de natalitat per a tots els moixos comunitaris del municipi de Marratxí.

I. Objecte i àmbit d’aplicació.

PRIMER.- L’objecte d’aquest Reglament és establir:

a) El règim de funcionament del programa de control ètic dels moixos sense sostre queviuen a 
l’entorn humà.

b) La forma I condicions per a l’exercici de les atribucions de les personescuidadores/voluntàries.

El Reglament és d’aplicació a les colònies felines i moixos comunitaris del terme municipalde 
Marratxí.

SEGON.- Definicions.
Colònia felina: grup de moixos comunitaris vinculats entre ells i, especialment, amb el territori en el 
qual viuen i troben mitjans per la seva subsistència.

Gestió de colònies felines: procediment normalitzat en conformitat al desenvolupament 
reglamentari establert per l’administració competent, a partir del qual un grup de moixos 
comunitaris no adoptables són alimentats, censats i sotmesos a un programa sanitari i de control 
poblacional CER, controlant l’arribada de nous individus.

Cuidador/a de colònia felina: s’entén com a cuidador/a de la colònia felina aquella persona que una 
vegada feta la sol·licitud d’alta d’una o diverses colònies (dins el marc establert per aquest 
Reglament) accepti la responsabilitat, dins les seves atribucions, de la seva gestió com a 
encarregada principal de la colònia. Les persones cuidadores de colònies felines tenen cura 
pel benestar animal i s’encarreguen de proporcionar menjar i atenció veterinària als moixos.

Voluntari/ària d’una colònia felina: s’entén com a voluntari/ària d’una colònia felina aquella persona 
que, una vegada feta la sol·licitud d’alta d’una o diverses colònies (dins el marc establert per aquest 
Reglament) accepti la responsabilitat, dins les seves atribucions, de contribuir al funcionament de la 
colònia.

Moix comunitari o sense sostre: animal que pertany a l’espècie del felí domèstic (Felis catus)i que 
viu en llibertat, però vinculat a un territori i que no està socialitzat i, per tant, no és fàcilment 
adoptable per l’ésser humà encara que la seva existència es desenvolupa al seu voltant per tal de 
subsistir.

Moix comunitari controlat: és un moix comunitari al qual se li ha aplicat el programa CER (Captura-
Esterilització-Retorn). Se’ls identifica mitjançant un marcatge a l’orella.

Moix abandonat: moix que vaga sense destí, sense control o sense la companyia o supervisió de 
cap persona, identificat o no, i sense haver estat denunciada la seva pèrdua o sostracció en els 
terminis establerts.



També es consideren moixos abandonats els que no han sigut recollits pel seu titular o 
responsable de les residències, centres veterinaris o establiments similars en els quals els 
haguessin traslladat prèviament.

Moix extraviat: moix que, identificat o no, vaga sense destí i sense control, sempre que la persona 
propietària hagi comunicat la seva pèrdua.

Moix vagabund: moix abandonat o extraviat.

II. Sol·licitud i autorització de les colònies felines i control de moixos comunitaris.

TERCER.- La persona que vulgui ser cuidadora d’una colònia felina a la via pública o en solars de 
titularitat municipal haurà de sol·licitar la seva autorització presentant l'Annex I degudament 
emplenat al Registre Municipal. La sol·licitud contindrà la informació precisa per a identificar el 
peticionari o peticionària de l’alta de la colònia, a més de la resta d’informació que resulti pertinent 
segons la normativa general de procediment comú.

Per a poder donar d’alta la colònia felina serà necessari:

• Identificar el cuidador principal. En cap cas, les persones cuidadores podran ostentar 
aquesta condició a més de tres (3) colònies. No obstant això, podran inscriure’s com a 
voluntaris per a una o diverses colònies en concret o per a totes en general.

• Identificar la ubicació de la colònia objecte d’autorització.

• Indicar el nombre d’exemplars que formaran part d’aquesta colònia, que com a mínim 
seran tres (3), essent desitjable que el nombre màxim d’exemplars estigués al voltant de 
quinze (15), sempre que sigui possible. En qualsevol cas, i depenent de la ubicació de la 
colònia, de les dimensions i d’altres factors, cadascuna quedaràsubjecta a estudi tècnic 
d’idoneïtat.

• Fer una memòria inicial de la colònia (Annex III), en la qual s’inclourà: nombre de moixos 
amb la seva corresponent descripció, sexe, edat aproximada, estat de salut general i 
estadística de nombre d’exemplars sense esterilitzar. Es podrà complementar amb el 
nom dels exemplars fotografiats i les possibles incidències mèdiques (vacunes, 
intervencions clíniques i malalties).

Les persones que vulguin ser voluntàries a les colònies felines autoritzades podran presentar la 
sol·licitud de l’Annex I, indicant la informació precisa per a identificar el peticionari o peticionària, a 
més de la resta d’informació que resulti pertinent segons la normativa general de procediment 
comú.

Les persones cuidadores de les colònies hauran d’estar empadronades al municipi de Marratxí i 
ser majors de 18 anys. Les persones voluntàries, per altra banda, hauran de ser majors de 18 anys, 
no serà necessari que estiguin empadronats i podran ostentar aquesta condició per a una o 
diverses colònies en concret o per a totes en general.

QUART.- L’àrea de Medi Ambient, prèvia valoració tècnica de les circumstàncies que concorren a 
cada supòsit i que es trobaran detallades a la sol·licitud de l’Annex I per a l’alta de la colònia, 
s’encarregarà d’aprovar o rebutjar la sol·licitud.



En cas d’aprovació de la sol·licitud, es dotarà a cada colònia felina d’un nom d’identificació i es 
determinarà el lloc en el qual, exclusivament, serà autoritzada d’acord amb l’Expositiu Cinquè 
d’aquest Reglament. Aquesta autorització serà renovable cada tres (3) anys.

Juntament amb l’autorització, s’entregarà una senyalització específica i oficial per a identificar la 
citada colònia i les normes d’aplicació. L’autorització es durà a terme mitjançant l’aprovació d’un 
Decret de Batlia i es crearà un Registre Municipal de Colònies Felines.

En cas de no complir-se els requisits per a l’aprovació de la colònia, es realitzarà un informe de 
deficiències indicant els motius de la denegació de la sol·licitud, disposant els sol·licitants d’un 
període de 15 dies naturals per a fer les esmenes pertinents.

CINQUÈ.- Criteris per a la ubicació de les colònies felines:

1. No es recomana la ubicació de colònies al voltant de centres sanitaris, hospitals, centres 
escolars, residències de gent gran, residències d’infants.

2. La presència de colònies felines és incompatible amb parcs amb jocs infantils.

3. Al voltant o dins els cementeris municipals les colònies de moixos han de mantenir-se 
ubicades en llocs discrets.
4. No es podran ubicar colònies a l’aeròdrom de Son Bonet, ni en vies de comunicació ràpida, 
delimitant-se cas per cas, una àrea de protecció de fins a 300 metres a aquestes zones per evitar 
que els animals de les colònies puguin arribar a aquests indrets. En tot cas, seran inadmissibles en 
rotondes o llocs amb risc d'atropellament per als animals.

5. Només es podran ubicar en espais urbans públics o en solars de titularitat municipal, 
mantenint una franja de protecció de 100 metres com a mínim del medi rural. S’ha d’evitar la 
proliferació de colònies a zones de sòl rústic.

6. No seran autoritzades colònies felines dins d'espais naturals d'especial interès i/o protecció, 
sigui com sigui el grau de protecció, així com en espais on existeixi una fauna d'especial 
rellevància. Sí que es podrà autoritzar si existeix una distància mínima de 500 m.

7. No es retiraran els moixos que es trobin a una zona on, per les anteriors circumstàncies, no 
es pugui autoritzar una colònia. Si encara no han estat sotmesos a control veterinari i castració, 
seran capturats a aquests efectes. S’intentarà la seva reubicació gradual a un altre lloc, 
consensuada amb les persones cuidadores de la colònia, al més aviat possible.

En qualsevol cas, cadascuna quedarà subjecta a estudi tècnic d’idoneïtat.

SISÈ.- Cada any, dins el termini d’un (1) mes natural des de l’autorització de la colònia felina, 
la persona cuidadora de la colònia haurà de presentar una memòria anual de control de la 
mateixa (annex III) amb la següent informació:

• Llista dels exemplars que formen la colònia amb la seva corresponent descripció, 
sexe, edat aproximada, estat de salut general i incidències. Es podrà complementar 
amb el nom dels exemplars i fotografies. Breu referència a les noves 
incorporacions i baixes.

• Estadística d’animals esterilitzats i sense esterilitzar.
• Dates de les desparasitacions de la colònia.
• Nombre de moixos casolans abandonats que viuen a la colònia.
• Aquesta memòria anual de control té tres objectius principals:
• No sobrepassar el nombre d’exemplars per colònia aconsellat en el Reglament.
• Elaborar un llistat amb les noves incorporacions encara no registrades, indicant la data 

d’esterilització. Si quedessin esterilitzacions pendents, indicar el motiu per la qual 



cosa no s’ha dut a terme.
• Elaborar un llistat amb el nombre d’abandonaments d’exemplars domèstics que 

s’hanafegit a la colònia durant un període sol·licitat.

SETÈ.- Per a les següents renovacions de les autoritzacions de les colònies felines serà 
imprescindible:

• Que tots els moixos de la colònia compleixin els requisits esmentats en el Títol III 
d’aquest Reglament quant a criteris de sanitat i benestar animal.

• Que no s’hagin produït cap infracció greu per part de la persona cuidadora de la colònia 
felina respecte a aquest Reglament.

VUITÈ.- En cas que la persona cuidadora d’una colònia es doni de baixa d’aquesta, o esretiri per 
part de l’Ajuntament la seva autorització, s’obrirà un període de tres (3) mesos perquè es pugui 
presentar una altra persona en el seu lloc. Durant aquest temps, les persones voluntàries podran 
exercir les seves funcions encomanades per al bon funcionament diari de la colònia. En cas que 
aquest període coincideixi amb el període de presentació de la memòria anual de control, el nou 
titular tindrà un (1) mes per presentar- la després de la presentació de la seva sol·licitud d’alta com 
a persona cuidadora de la colònia felina.

III. Criteris de sanitat i benestar animal.

NOVÈ.- La totalitat dels exemplars que formin part de la colònia felina seran esterilitzats, seguint el 
procediment de Captura-Esterilització-Retorn, preferentment després dels 6 mesos d’edat, i 
marcats amb senyal de cunya a l’orella (per a facilitar així la identificació dels exemplars sense 
esterilitzar). En la mesura que sigui possible, s’aprofitarà l’operació d’esterilització per a aplicar un 
tractament de desparasitació, i altres mesures segons criteri veterinari.

Tots els exemplars de la colònia seran desparasitats cada any i hauran de presentar unestat 
saludable.

DESÈ.- Els exemplars que formin part de la colònia que siguin malalts simptomàtics seran 
sotmesos a la realització de la prova FeLV/FIV. En cas de donar positiu, no podran formar part de la 
colònia i, si és factible, hauran d’entrar a un programa d’adopció o acollida, o es realitzarà el 
sacrifici d’aquells que siguin irrecuperables fisiològicament, d’acord amb l’informe veterinari.

Els exemplars que estiguin ferits de mort o manifestin patologies incurables i que els comportin un 
sofriment hauran de ser sacrificats sempre que el pronòstic clínic sigui irreversible, per a evitar el 
seu sofriment.

Quant al virus de la ràbia, en el cas de detectar-se, s’aplicarà el Pla Nacional de Contingència 
Contra la Ràbia Animal i tota la normativa d’aplicació.

IV.- De la col·laboració i supervisió municipal.

ONZÈ.- La cura de la colònia felina i el benestar dels seus membres s’ha de considerar 
responsabilitat de la persona cuidadora de la colònia, sota la supervisió i col·laboració de 
l’Ajuntament, i amb l’ajuda dels voluntaris.



DOTZÈ.- L’Ajuntament tindrà en tot moment potestat per dur a terme la supervisió de l’estat de les 
colònies felines, així com de mantenir o modificar de manera raonada els criteris de gestió 
d’aquestes.

L’Ajuntament realitzarà una inspecció inicial en el moment previ a qualsevol autorització de nova 
colònia, i totes les inspeccions de seguiment i control que consideri necessàries.

TRETZÈ.- L’Ajuntament vetllarà per l’harmonia entre les colònies felines autoritzades i els veïns del 
terme municipal de Marratxí. Per a afavorir aquesta harmonia, es faran campanyes de 
conscienciació per a explicar tots els beneficis que implica tenir colònies felines controlades dins els 
nuclis urbans del terme municipal de Marratxí.

En cas de detectar-se que una colònia felina autoritzada provoca molèsties greus als veïns 
(mitjançant queixes oficials), l’Ajuntament es compromet a mediar entre les parts i trobar una 
solució consensuada. En cas de persistència de les molèsties, s’intentarà un canvi d’ubicació de la 
colònia felina autoritzada. Aquesta mesura només serà estudiada en última opció i prou motivada. 
L’Ajuntament, juntament amb l'opinió de les persones cuidadores de les colònies, podrà proposar 
un nou destí per a aquests exemplars.

CATORZÈ.- Respecte a les colònies felines autoritzades:

• L’Ajuntament crearà un registre municipal públic de colònies autoritzades, on s’inclourà el 
titular d’aquesta, la seva localització, el nombre d’exemplars que forma la colònia 
(actualitzat anualment), el tant per cent (%) de membres esterilitzats i el nombre de moixos 
domèstics abandonats que s’han instal·lat a la colònia durantl’any.

• La ubicació de les colònies estarà assenyalada de forma oficial per l’Ajuntament de Marratxí, 
mitjançant cartell específic i explicatiu del funcionament de les colònies.

• L’àrea de Medi Ambient habilitarà i condicionarà, en la mesura del possible, el lloc per 
alimentar els moixos de la colònia, dotant de menjadors, abeuradors, areners i llocs per donar 
refugi als moixos en cas d’inclemències del temps. Resta prohibit realitzar qualsevol 
alteració, sense autorització, del dit

• condicionament. Així mateix, la brigada de Medi Ambient quedarà facultada per a dur a 
terme la retirada de les anomalies que es detectin a les zones habilitades.

• L’Ajuntament expedirà dos (2) tipus de carnets: un per a les persones cuidadores de cada 
colònia i un per a les persones voluntàries de les colònies, en les quals s’especificarà si és 
general o per a una o diverses colònies en concret.

• En funció de l’evolució del nombre d’exemplars d’una colònia, l’Ajuntament podrà requerir 
que els nous exemplars que es detectin a una colònia hagin de ser reubicats després 
de la seva captura i esterilització, de forma consensuada amb els cuidadors/es de les 
colònies felines afectades.

• L’Ajuntament oferirà cursos/xerrades de formació per a les persones voluntàries de les 
colònies autoritzades, a fi d’homogeneïtzar la gestió de totes les colònies.

• L’Ajuntament aportarà un pressupost anual, d’acord amb la disponibilitat pressupostària, 
per a la col·laboració amb les persones cuidadores de les colònies felines, enfocat 
principalment a l’esterilització i al manteniment del benestar dels membres de les colònies.

• L’Ajuntament vetllarà per la seguretat de les colònies felines autoritzades, i de les 
persones cuidadores i voluntàries.



QUINZÈ.- L’àrea de Medi Ambient, com a mesura amb caràcter de sanció, podrà en qualsevol 
moment acordar la revocació de l’acreditació del voluntari/ària, o l’autorització del cuidador/a de la 
colònia, en el cas d’incompliment reiterat d’alguna de les obligacions d’aquest Reglament que així 
ho justifiqui.

El referit acord es dictarà prèvia audiència als interessats on se’ls comunicaran els incompliments 
detectats. En cas que finalment es retiri l’autorització de la persona cuidadora de la colònia, s’obrirà 
un termini de tres (3) mesos per a rebre la sol·licitud d’un nou titularper a fer-se càrrec de la 
colònia. En cas contrari, es donarà per extingida la colònia autoritzada i l’Ajuntament podrà 
prendre les mesures que consideri necessàries respectedels membres de la colònia no 
autoritzada.

V. Règim d’exercici de la condició de persona cuidadora i voluntària.

SETZÈ.- Les persones cuidadores/voluntàries hauran de portar l’acreditació lliurada per l’àrea de 
Medi Ambient en un lloc visible en el moment de realitzar les seves funcions en relació amb els 
moixos de les colònies, a fi de garantir que cap persona aliena no autoritzada pugui actuar-hi. I en 
tot cas, hauran d’exhibir-la a requeriment dels funcionaris/representants autoritzats de l’Ajuntament 
de Marratxí que tinguin encomanada les funcions d’inspecció.

DISSETÈ.- Obligacions de les persones cuidadores:
• Presentar dins el mateix mes de l’alta de la colònia dels següents anys la memòria anual 

de control seguint les directrius establertes en aquest Reglament.
• Mantenir una higiene estricta de les zones habilitades de la colònia, així com les 

condicions de neteja de menjadores i abeuradors. Cada colònia que ho necessiti 
disposarà d’una àrea d’areners a zones de fàcil accés (perquè puguin netejar- secada 
dia) i allunyats de zones de pas de persones (per evitar males olors).

• L’alimentació bàsica dels moixos serà el pinso sec, intentant ajustar al màxim les 
quantitats en relació amb el nombre d’exemplars. No obstant això, es podrà donar 
aliment humit segons les necessitats i dificultats dels animals. Les sobres del menjar 
humit seran retirades i els recipients netejats per evitar males olors i presència 
d’insectes.

• Renovar el carnet de titular de la colònia felina cada tres (3) anys.
• Capturar i esterilitzar els membres de les colònies felines, i mantenir-los en bon estat 

de salut i desparasitats.
• Comunicar a l’Ajuntament els canvis de les seves dades de contacte.
• Comunicar els incidents greus ocorreguts a les colònies a l’Ajuntament.
• No contravenir cap de les disposicions d’aquest Reglament ni de l’Ordenança 

Municipal, així com de la resta de normes que són d’aplicació.

DIVUITÈ.- Obligacions de les persones voluntàries:

• Seguir les instruccions i directrius de les persones cuidadores de la colònia prescritesen 
aquest Reglament.

• Les persones voluntàries inscrites a una colònia o diverses en concret podran 
alimentar els exemplars d’altres colònies autoritzades.

• Comunicar a l’Ajuntament els canvis de les seves dades de contacte.
• Renovar el carnet de voluntari cada tres (3) anys.



• No contravenir cap de les disposicions d’aquest Reglament ni de l’Ordenança 
Municipal, així com de la resta de normes que són d’aplicació.

DINOVÈ.- Sense perjudici de les obligacions del present Reglament, les persones cuidadores i 
voluntàries encarregades de les colònies felines i l’Ajuntament, en la mesura de la seva 
disponibilitat pressupostària, hauran de complir les obligacions i responsabilitats derivades de la 
Llei 11/2019, de 8 de març, del Voluntariat de les Illes Balears, i de la resta de normativa que pugui 
resultar d’aplicació.

VI.- Prohibicions per a la ciutadania.

VINTÈ.- Les actuacions prohibides dins les colònies per a la ciutadania són:

• Alimentar els exemplars de la colònia, en especial, amb restes de menjar casolà omenjar 
humit.

• Molestar o maltractar els exemplars de les colònies.
• Amollar els cans dins la colònia.
• Retirar o dipositar qualsevol element dins la colònia, inclosos el menjar i l’aigua.
• Posar verí o qualsevol altre producte perjudicial per a la salut dels animals.
• Abandonar exemplars dins les colònies autoritzades o sostreure exemplars d’aquestes.
• Impedir a les persones cuidadores o voluntàries de les colònies exercir les 

sevesfuncions, o increpar-los per aquest motiu.

VII.- Infraccions i sancions.

VINT-I-UNÈ.- Infraccions de les persones cuidadores/voluntàries:

Les accions o omissions que contravinguin aquest Reglament tindran el caràcter d'infraccions 
administratives, i es classifiquen en molt greus, greus i lleus.

1. Es consideraran infraccions lleus:
a. Alimentar als exemplars felins d’una colònia fora del lloc autoritzat.
b. No exhibir l’acreditació de persona cuidadora o voluntària de la colònia felina a requeriment 

d’un agent de l’autoritat, o exhibir l’autorització per a l’alimentació d’una colònia felina 
diferent.

c. Incloure elements no autoritzats als llocs habilitats per a l’alimentació de la colònia felina,o 
l’alteració, de la manera que sigui, del condicionament d’aquests llocs.

2. Es considerarà infracció greu:
a. La comissió, en el termini de tres anys, de fins a tres infraccions lleus, quan així hagin estat 

declarades per resolució ferma.
b. Tenir exemplars a la colònia felina autoritzada en males condicions sanitàries.
c. Tenir els llocs habilitats per a l’alimentació de la colònia felina en deficients condicions 

d’higiene i salubritat.
d.Ser sancionat per alguna de les infraccions de la Llei 1/1992, de 8 d’abril, de protecciódels 

animals que viuen a l’entorn humà en el període de tres anys.
e. Incomplir reiteradament les peticions per part de l’Ajuntament de reduir el nombre de moixos 

d’una colònia felina.



3. Es considerarà infracció molt greu:
a. La comissió, en el termini de tres anys, de més d’una infracció greu, quan així hagin estat 

declarades per resolució ferma.
b.Amollar moixos sense sostre capturats a altres municipis dins de les colònies felines 

autoritzades del municipi de Marratxí.
La comissió d’una infracció molt greu comportarà la revocació immediata de l’autorització de 
la persona cuidadora o voluntària infractora, i la seva inhabilitació durant el període de 
dos
(2) anys per a ser persona cuidadora i/o voluntària de qualsevol colònia felina autoritzada. 
Una vegada revocada la seva autorització, quedarà sotmesa a les normes de la resta de la 
ciutadania respecte de les colònies felines.

VINT-I-DOSÈ.- Infraccions de les persones alienes a les colònies felines autoritzades:

1. Es consideraran infraccions lleus:
a. Alimentar els exemplars d’una colònia sense la corresponent autorització per part de 

l’autoritat competent.
b. Molestar els exemplars de les colònies o amollar els cans dins aquesta.
c. Retirar o dipositar qualsevol element dins la colònia, inclosos el menjar i l’aigua.

2. Es consideraran infraccions greus:
a. La comissió, en el termini d’un any, de fins a tres infraccions lleus, quan així hagin estat 

declarades per resolució ferma.
b. Maltractar els exemplars de les colònies.
c. Impedir a les persones cuidadores o voluntàries de les colònies exercir les seves funcions,o 

increpar-los per aquest motiu.

3. Es consideraran infraccions molt greus:
a. La comissió, en el termini d’un any, de més de dues infraccions greus, quan així hagin estat 

declarades per resolució ferma.
b. Abandonar exemplars dins les colònies autoritzades o sostreure exemplars d’aquestes.

c. Posar verí o qualsevol altre producte perjudicial per a la salut dels animals.

VINT-I-TRESÈ.- Sancions per a les persones alienes a les colònies felines autoritzades:

1. Les infraccions lleus se sancionaran amb una multa de fins a 100,00 a 300,00 euros.
2.Les infraccions greus se sancionaran amb una multa des de 300,01 euros fins a 1.000 euros.
3.Les infraccions molt greus se sancionaran amb una multa des de 1.000,01 euros fins a 

3.000 euros.

VINT-I-QUATRÈ.- Graduació de les sancions
En tot cas, es tindrà en compte en la graduació de les sancions, la deguda adequació entre la 
sanció i el fet constitutiu de la infracció, considerant-ne especialment la seva repercussió, la seva 
transcendència pel que respecta a la salut i seguretat de les persones, o dels seus béns, i del 
medi ambient, les circumstàncies del responsable, el seu grau d'intencionalitat, participació i 
benefici obtingut, la reincidència, així com la irreversibilitat dels danys o deterioracions produïdes.



VIII.- Actualització de l’autorització de les colònies actuals.
DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA. - Des de l’entrada en vigor del present reglament es concedeix un 
període d’un any per a l’actualització de les autoritzacions de les colònies existents al municipi.

L’Ajuntament comunicarà a les persones responsables inscrites actualment, la situació en què es 
troba la colònia i les mesures necessàries perquè es pugui inscriure tenint en compte el present 
Reglament. En cas que la ubicació de la colònia no sigui possible per estar dins d’una de les àrees 
prohibides per aquest reglament, l’Ajuntament procurarà en la mesura delpossible trobar una nova 
ubicació per a la colònia. En tot cas, no es podran autoritzar colònies que no compleixin els 
requisits establerts en aquest reglament.

IX.- Entrada en vigor.
DISPOSICIÓ FINAL.- El present Reglament entrarà en vigor l’endemà de la publicació al BOIB de 
l’acord d’aprovació definitiva i una vegada transcorregut el termini que assenyala l'article 113 de la 
llei reguladora de bases de règim local.“

Segon.- Sotmetre l’expedient complet a informació pública per publicació al BOIB i al 
tauler d’anuncis de l’Ajuntament i concedir audiència a les associacions inscrites al 
Registre municipal i les finalitats de les quals tenguin relació directe amb l’objecte de la 
disposició, tot per un termini de trenta dies hàbils, als efectes de presentació de 
reclamacions i suggeriments.

Tercer.- La resolució de totes les reclamacions i suggeriments presentades dins el termini 
d’exposició pública i l’aprovació definitiva seran a càrrec de l’Ajuntament Ple. D'acord amb 
l'apartat c), paràgraf final de l'article 49, de la Llei 7/1985, cas que no es presenti cap 
reclamació o suggeriment s'entendrà definitivament adoptat l'acord fins llavors provisional. 
De conformitat amb l'establert a l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril i la regulació 
continguda a la llei 39/2015, s’haurà de publicar el text íntegre del Reglament al BOIB.









Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula el Batle dient: “Crec que hi ha una 
intervenció del públic. És ara, abans de la votació si no m’equivoc. Havieu demanat 
Associació de Moixets de Marratxí, pot ser, heu demanat paraula per intervenir”

Seguidament intervé per part de l’Associació “Colònies de Moixets de Marratxí” la senyora 
Christine Weweler que diu: “Señor alcalde, las personas integrantes de la asociación 
Colònies Moixets de Marratxí, sobre el proyecto de reglamento referente al buen 
funcionamiento de las colonias felinas y gatos, comunitarios de Marratxí, consideramos que 
este reglamento no incluye de forma clara y contundente, la actuación del Ayuntamiento 
frente a las principales causas que favorecen la proliferación de las colonias felinas y el 
descontrol de la natalidad en estos animales. Y que para ello este reglamento debe abordar 
e intentar solucionar el abandono de muchos de ellos por sus dueños y la irresponsabilidad 
de otros que permiten a sus gatos frecuentar lugares públicos o zonas privades sin tenerlos 
castrados y/o sin correcto control sanitario. También consideramos que la titularidad de 
estas colonias y gatos comunitarios corresponde siempre al ayuntamiento y no a las 
cuidadores y cuidadores. También consideramos que los felinos con sida, castrados pueden 
convivir perfectamente con otros gatos en la vía pública y colonias. Además, que cualquier 
gato comunitario ha de recibir idéntica protección por parte del ayuntamiento 
indiferentemente del lugar en que se encuentre. Por todo ello rogamos a todos los 
representantes de la ciudadanía de este municipio, sea cual sea su militància política que 
sean conscientes de que el Reglamento que aprueben tiene que tener, como fin primordial 
velar por la seguridad de estos animales,  evitar su abandono, controlar su natalidad i tender 
al  sacrificio cero. Muchas gracias”

Seguidament parla la regidora de Medi Ambient, senyora Cristina Alonso Pujadas: “Hola bon 
vespre a tothom. ¿Puedo hablar en catalán? Per donar resposta a aquestes peticions que 
ha realitzat des de l'Associació, dir que el Reglament, com bé sabeu ha estat discutit, debatit 
i li han donat 300 voltes a tot. Crec que sí que abordam el descontrol de la natalitat, perquè 
a continuació, del punt del Reglament, ve el punt de la modificació de l'Ordenança de Medi 
Ambient, en el qual apareix explícitament l’obligatorietat de castrar i xipar el moixos que 
surten al carrer. Per tant, és una de les maneres que tenim per ajudar a controlar la natalitat. 
Després, en quant a la titularitat en el Reglament, per ventura no ho especifica, com tant 
contundentment com vosaltres vodríeu, però sí que posa solars de titularitat de l'Ajuntament 
de Marratxí. És a dir, és clar que si el solar on està ubicada la Colònia és de titularitat 
municipal, la responsabilitat és municipal, igual que els moixos comunitaris són de 
responsabilitat municipal, igual que qualsevol animal que es troba al carrer. Podem clarificar 
on posa” i solars de titularitat de l'Ajuntament de Marratxí” podem incloure així com la 
titularitat de les colònies, que també seria de l'Ajuntament de Marratxí, si voleu. Si és el que 
necessiteu estigui més clarament posat no hi ha cap problema amb això crec que és clar, de 
totes maneres. I després, en quan els moixos amb cif, ja ho hem parlat moltes vegades, és 
bastant complicat, és un tema de salut pública, sí que és vera que si estan castrats i tenen 
sida es barallen menys  i es traspassen menys l’enfermetat, però el risc existeix igualment. 
Per tant, el que hem posat en el Reglament és que aquest moixos passin a un programa 
d'adopció o de cases d'acollida. Sé que és difícil però evidentment el que no podem fer és 
tenir animals, no sans al carrer i que puguin contagiar els altres. De totes maneres, una 
vegada publiquem provisionalment aquest Reglament ens feis arribar les al·legacions i les 
tendrem en compte per això”

Torna intervenir el Batle: “Com ha explicat la senyora Cristina Alonso, ara hi ha 20 dies 
hàbils, d'exposició pública; per tant, 20 dies hàbils perquè pogueu fer també al·legacions i 



pugguem negociar si hem de ficar qualque tipus de de modificació del Reglament. Com bé 
sabeu la voluntat ha estat sempre arribar a un acord amb vosaltres, i crec que la darrera 
vegada que ens vàrem veure en aquest plenari va ser bastant més escandalosa que no 
avui. Crec que a qualque punt bo hem arribat. Recordar això, què ara hi ha 20 dies hàbils, 
que encara es pot modificar, se poden fer modificacions i podem parlar i podem negociar si 
hi ha qualque punt que el veis clar, o hem de canviar la literatura o hem d’afegir o hem de 
llevar qualque cosa”

Ara parla el portaveu d’Unides Podem, senyor López: “Gràcies senyor Batle. Nosaltres, des 
de Podem Marratxí, estam en contra de que es faci una reglament que només regula si veu 
diferents lleis, se veu que hi ha molts de punts, la majoria dels punts que regulen el 
comportament o les accions de les persones cuidadores de les colònies i no, no tant de les 
que s'encarreguen del control de la natalitat. S'intenta, s'ha posat al títol, s'ha posat a 
l’objecte, s’ha posat un punt que és del control de les colònies i  un altre punt que diu que és 
control de la natalitat però a l’hora de la veritat, no es veu en aquest reglament, una acció 
concreta pel control de la natalitat. Sí  que hi ha, valoram positivament que hi hagi hagut una 
modificació de l'Ordenança en aquest sentit i però no hi ha un programa. Jo la veritat que me 
varen agradar molt, aquests dos últims programes que es varen posar en marxa des de la 
seva formació, un sobre els residus urbans i també un sobre joventut que me va admirar 
bastant que eren programes,  plans quadriennals que tenien un apartat molt, molt acurat, 
sobre avaluació de les accions que es feien en els que hi havia tota una sèrie d’índex, per 
controlar any rere any, quins són els resultats de les accions que s'estan fent. En canvi, en 
quan el control de natalitat de moixos comunitaris tan dels controlats como dels no 
controlats, sobretot als no controlats, no hi ha cap estadística, no hi ha cap. Sí que hi ha 
accions que es van fent, es van implementant, pero no hi ha un control real, tècnic, 
diguéssim, de quins i quines són, de quina població estam parlant i veuríem si ho fessim que 
la majoria de la població són moixos comunitaris no controlats. I aquestes ha estat sempre la 
preocupació de les persones voluntàries que després es podria discutir sobre la Llei del 
voluntariat. Si aquestes persones voluntàries compleixen o no la Llei de voluntarietat que no 
compleixen, però sempre ha estat aquesta la seva preocupació voluntàris i voluntàries. La 
seva preocupació ha estat sempre el control eficient de la natalitat dels moixos perquè 
tenguin una vida més digna, que puguin estar d'una manera més més controlada, i llavors es 
posa el focus en les colònies i duim, any rere any, posant el focus damunt les colònies, que 
és una part, una part molt poc representativa del que són els moixos comunitaris. I és això el 
que han intentat sempre dir les persones voluntàries i també els ciutadans. A mi sempre els 
ciutadans m'han demanat quan hi haurà més doblers per castrar, perquè jo tenc davant casa 
meva molts de moixos i tal. Sempre hi haurà aquest problema i la solució no es fa d'una 
manera com s'han fet els altres dos plans que he mencionat i això és un poc el que s'intenta, 
i per això votarem en contra, encara que hi hagi sí que es veu que hi ha altres accions que 
no estan planificades, però sí que hi ha altres accions, i aquesta acció concreta no la vegem 
que que tingui aquest objectiu, no veim que tengui l’objectiu del control eficient de la natalitat 
d'una manera planificada”

Li respon el Batle: “Jo crec que en aquest cas, parlam de dues coses diferents, una és el 
Reglament de les colònies felines, que, evidentment, parla del reglament de com s'ha de 
controlar i com s'han de dur les colònies per això del Reglament, i després parlam també de 
la responsabilitat que tenen els ciutadans amb els seus animals i, en aquest cas, amb els 
seus moixos, que això forma part de la Ordenança, no forma part d'un reglament de colònia 
felina perquè els ciutadans no tenen una colònia feline, és diferent. Així i tot aquest 
reglament també du evidentment.  Du tot un punt, que és el punt 6, que es prohibicions per a 
la ciutadania i en aquestes prohibicions hi ha les infraccions, evidentment, també infraccions 



per voluntaris que no facin les coses com han de fer. Per això també és una cosa pactada, 
perquè crec que els mateixos voluntaris volen que tots els voluntaris actuïn en conseqüència 
i en la feina que fan. I hi ha un punt, 22 e, que és infraccions de les persones alienes a les 
colònies felines autoritzades, que aquest punt aposta per la gent que no té una colònia, i té 
totes aquelles infraccions,  infraccions també per aquestes persones que no tenen relació 
amb les colònies. Però, com he dit, crec que és el lloc adequat per sancionar i per dir el que 
pot fer i el que no pot fer un ciutadà amb el seu moix o amb qualsevol animal és l'ordenança, 
no és un reglament que al final només parla del Reglament de la Colonia felina, no parla 
d'una altra cosa. Evidentment, nosaltres, des d'aquí hem intentat fer un reglament, el més 
consensuat possible, perquè creim també que les colònies són part de la solució del control 
de la natalitat, i del control del nombre de moixos en el carrer. Però ja te dic que crec que no, 
no és el lloc tampoc per posar segons quin tipus de un reglament, perquè el seu lloc és l’ 
ordenança i després els plans, evidentment, podem escoltar la proposta i podem parlar de 
fer plans, d’aquests tipus, igual que feim els de joventut però tampoc són plans que entren 
dins un reglament. Són plans que entren dins l’Àrea de Medi Ambient, però com pla separat 
de reglament perque no té res a veure una cosa amb l'altra. Igual que els plans que puguem 
fer sobre reciclatge no entren, no estan ni dins l'ordenança de reciclatge, ni dins qualsevol 
tipus de reglament de residus que puguem tenir. És una cosa apart de l'àrea, però podem 
escoltar aquesta petició. No hi ha cap problema i fer qualque tipus de campanya en aquest 
cas. Me comenten que hem fet campanyes de castració, però, evidentment, estam oberts a 
fer altra campanya de castració com de conscienciació com altres tipus que facin falta. En 
això estam oberts a qualsevo cosa.

El portaveu del PP, senyor Llompart comenta: “Moltes gràcies, bon vespre a tots. La 
setmana passada a les comissions, m’en recordo que em vàrem estar parlant i em sap greu, 
però ens varen dir que havien arribat a un consens amb les associacions, sobretot amb 
l'Associació Moixets de Marratxí i ara veig amb la intervenció, veig que no del tot. Per tant, 
l’altre dia era que sí, ara veim que no hi ha acord, però sí que nosaltres pensam que hi ha 
d’haver un control, que s’ha de regular, que hi ha d’haver certa normativa que controli tot 
aquest tema, ja que controli a les persones que els cuiden i òbviament que després tampoc 
als veïnats hi puguin fer malbé i que estigui tot mantenint òbviament la salut dels animals i 
ens pareix bé. El que passa és que ens sorprèn molt que la setmana passada ens varen dir 
que sí, que estava consensuat amb les persones amb l'Associació afectada i ara vegem que 
no. Els hi votarem a favor pel que deia, però ara amb aquests vint dies tornarem repassar el 
Reglament i si hem de fer qualque al·legació la farem. Moltes gràcies”

La regidora de Medi Ambient torna agafar la paraula:”Aquí hi ha les persones amb les quals 
hem estat negociant el Reglament i si de 25 punts fa dos anys varem tenir 100 persones 
manifestant-se aquí fora, avui hi ha tres persones que han volgut fer una aportació de tres 
discrepàncies. No crec que no hi hagi un acord”

I el Batle diu: “Afegir que algunes són aclariments. I com han dit que també araescoltarem 
les al·legacions”

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Urbanisme, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de 
MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP i dels tres regidors de 
Ciudadanos; amb el vot en contra del regidor d’Unides Podem; i amb les abstencions de la 
regidora de VOX i del regidor del Grup Mixt, aprovar els acords esmentats. 



8. Modificació Ordenança municipal de Medi Ambient per “xipar” i castrar els moixos

Vist que l'Ordenança de Medi Ambient de l'Ajuntament de Marratxí es va aprovar el 15 de 
juny del 2006 i la darrera modificació es va fer el 27 de juny de 2021, modificant l'Article 32 
i l'Article 111. Bis en relació amb les instal·lacions municipals.

Atès que vista la incorporació dins la normativa mediambiental de la nova la Llei 7/2022, de8 
d'abril, de residus i sòls contaminats per una economia circular.

Vista la problemàtica que suposa la gestió dels animals de companyia, i més en concret els 
moixos, no sols per ser una de les espècies més utilitzades com animal de companyia, sinó 
també pel seu comportament i afeccions dins l'entorn humà.

Atès que l’àrea de Medi Ambient ha redactat la modificació de l'Ordenança Municipal de 
Medi Ambient amb les propostes que es concentren dins els següents àmbits:

1- Incorporar l'obligació de sol·licitar autorització per fer foc dins l'entorn urbà.
2- Incorporar dins l'OMA l'obligació d'identificar els animals de companyia amb accés 

alsespais públics.
3- L'esterilització obligatòria pels moixos amb accés a les vies o espais públics.
4- Sobre les persones propietàries o posseïdores dels animals domèstics i les 

actuacions enrelació amb les deposicions i miccions als parcs, jardins, façanes i mobiliari.
5- Incorporar dins l'articulat les infraccions amb relació a fer foc, les miccions i la 

identificaciódels animals de companyia.

Atès que la Llei 7/1985 Reguladora de les Bases del Règim Local (art.4) i l’article 100 de la 
Llei 20/2006 Municipal i de Règim Local de les Illes Balears atribueixen als municipis, entre 
d’altres, la potestat reglamentària i d’autoorganització (art. 4).

Atès que la modificació de la Ordenança de Medi Ambient requereix l’aprovació pel Ple de 
l’Ajuntament i que es segueixi la tramitació de l’article 49 de la Llei 7/1985 de Bases de 
Règim Local i l’article 102 de la Llei 20/2006, seguint a l’acord d’aprovació inicial la seva 
publicació, als efectes de presentació de reclamacions i suggeriments.

Conseqüentment aquesta regidoria, eleva a la Comissió Informativa de Medi Ambient la 
següent proposta d’acord:

Primer.- Aprovar inicialment la modificació de l’Ordenança Municipal de Medi Ambient, en 
color blau hi ha el nou text a incorporar a l’Ordenança de Medi Ambient, en negre hi ha les 
capçaleres o una part de l’article que segueix sense modificar. Cal tenir present que 
l’articulat de l’OMA està dissenyat de manera contínua, de l’Article 1 a l’Article 128, més 
els annexos, i no d’acord amb els diferents capítols o seccions. Aquest fet fa que la 
incorporació de nous articles o capítols capgira tot l’articulat i d’acord amb el següent text:

Incloure un apartat sobre el foc: Sobre el risc 
d’incendi i la eliminació dels bioresidus

Incloure un Article nou (1): Risc d’incendi i cremes controlades a sòl urbà.



Queda prohibit fer foc per a crema de restes vegetals a sòl urbà durant el període establert 
com demàxim risc d’incendi per la Conselleria de Medi Ambient.

A l’entorn agrari o silvícola serà d’aplicació la prohibició de fer foc de residusvegetals 
establerts a la Llei 7/2022, de 8 d’abril, de residus i sòls contaminats per una economia 
circular. No obstantaixò, es podran sol·licitar autoritzacions per causes determinades a les 
Conselleries competents en els termes prevists a la normativa supramunicipal d’aplicació.

El Pla Local de Prevenció d’Incendis Forestals de Marratxí és el document de 
referència per a zonificar el territori en funció del risc d’incendi, tot sense perjudici 
del que resulti del marcnormatiu estatal i autonòmic.

Incloure un Article nou (2): Eliminació de restes vegetals i bioresidus.

L’eliminació de restes vegetals procedents de tasques de manteniment de jardins, 
desbrossaments, podes i altres tractaments s’haurà de dur a terme d’acord amb la 
legislació vigent i en la forma i condicions que es determini per l’Ajuntament mitjançant 
Decret de Batlia que les detalli. Les condicions d’eliminació de determinats residus 
vegetals podran ser distintes en funció de causes extraordinàries de caràcter fitosanitari, 
volum o d’altres que ho justifiquin, establint-se per Decret en aquests supòsits la 
necessitat de disposar d’autorització municipal prèvia.

Sense perjudici de l’anterior, seran factibles processos domèstics de compostatge i 
trituració que pretenguin reutilitzar aquest mateix material a la parcel·la o a altres 
parcel·les autoritzades.

Incloure un Article nou (3):Fer cremes sense la corresponent autorització o fora del 
període autoritzat suposarà la comissió d’una infracció greu amb multa de 301 a 1500 
euros.

Article 59 -És obligatòria la identificació mitjançant el transponder (xip) per als cans. Els 
moixos i la resta d’animals de companyia que tinguin accés als espais públics, també serà 
obligada la seva identificació. El cens municipal estarà format pels cans i els animals de 
companyia que tinguin accés a la via pública, havent d’estar identificats i inscrits en el 
Registre d’Identificació d’Animals de Companyia de les Illes Balears (RIACIB).

Article 59.bis – L’esterilització quirúrgica és obligatòria pels moixos que tinguin accés a les 
vies o espais públics.

Article 61- La identificació dels cans els moixos i la resta d’animals de companyia amb 
accés als espais públics s’haurà de realitzar en el termini de tres mesos comptadors a 
partir de la data del seu naixement i en qualsevol cas constituirà un requisit previ i 
obligatori per a la realització de qualsevol transacció de l'animal.

Incorporar un nou Article dins la Secció II-De la possessió i tinença d’animals de 
companyia.



Incorporar un nou Article (1). Les persones propietàries o posseïdores dels animals 
domèstics han d'evitar en tot moment que aquests causin danys o embrutin els espais 
públics i les façanes dels edificis confrontants. En especial, s'han de complir les conductes 
següents:

a) Són prohibides les deposicions i les miccions d'animals domèstics als parcs infantils 
o jardins d'ús per part dels infants.

b) Són prohibides les miccions a les façanes dels edificis i al mobiliari urbà.
c) S'han de recollir les deposicions immediatament, prioritàriament amb sistemes 

impermeables i estancs, i col·locar-les de manera higiènicament acceptable dins les 
bosses adients i als contenidors o dipòsits d'escombraries.

d) S'ha de procedir immediatament a la neteja dels elements afectats.

Incorporar un nou Article (2). En cas d'incompliment de què disposa l'apartat anterior, els 
agents de l'Autoritat municipal poden requerir a la persona propietària o posseïdora de 
l'animal domèstic perquè procedeixi a la neteja dels elements afectats.

Article 116. Infraccions en matèria d’animals de companyia

116.3 Són infraccions molt greus:

h) Permetre als animals domèstics dipositar les seves deposicions i les seves miccions als 
parcs i jardins d'ús per als infants.

116.1 Seran infraccions lleus:

e) Incomplir les obligacions d'identificació mitjançant microxip dels animals de companyia

i) Permetre als animals domèstics efectuar les seves miccions a les façanes dels edificis 
i al mobiliari urbà o afectar amb les miccions, especialment de cans i moixos, els pisos 
confrontants, siguin els superiors, els inferiors o els laterals, les façanes o la via pública 
per no haver pres les mesures necessàries per evitar-ho.

Segon.- Sotmetre l’expedient complet a informació pública per publicació al BOIB i al tauler 
d’anuncis de l’Ajuntament per un termini de trenta dies hàbils, als efectes de presentació de 
reclamacions i suggeriments.

Tercer. - La resolució de totes les reclamacions i suggeriments presentades dins el termini 
d’exposició pública i l’aprovació definitiva seran a càrrec de l’Ajuntament Ple. D'acord amb 
l'apartat c), paràgraf final de l'article 49, de la Llei 7/1985, cas que no es presenti cap 
reclamació o suggeriment s'entendrà definitivament adoptat l'acord fins llavors 
provisional. De conformitat amb l'establert a l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril i la 
regulació continguda a la llei 39/2015, s’haurà de publicar el text íntegre modificat al BOIB.

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula el portaveu de Ciudadanos, senyor José 
Mª Amengual: “Moltes gràcies, senyor Batle. És que estic mirant aquest reglament i també 
parla de cans, venc a dir xipar cans i això. Però realment el que vull comentar és l'article, 
aquest cincuanta-nou, que no em queda molt clar, perquè nosaltres ja teníem no sé si era un 



cens o un registre de cans, sigui el que sigui. El que passa és que tenia certes, estic segur, 
certes mancances que eren, per exemple, si són casuístiques com residents que van d’un 
municipi a l’altre,, tenen dues residències, els cans són família, viatgen amb ells, el duen i no 
costaven a n’aquests cens. Encara així tu vols fer vida normal, sortir amb ells, etc. Per tant, 
no acollia aquesta aquesta possibilitat i tu sorties sense tenir en el cens o registre encara no 
sé molt bé què era el que teníem i un vol tenir les coses en regla, però realment, en aquest 
cas no tenia aquesta aquesta possibilitat. Hi havia més casuístiques, sobretot del tema de 
residència de l’amo, perquè realment era un resident del municipi el que havia de censar 
aquest animals. Suposo que ara això deu quedar resolt. I tan sols voldria que m'aclarís la 
diferència entre el nostre cens i el Registre aquest d'animals de companyia de les Illes 
Balears. S'han de fer tots dos? S’ha de fer només un? Simplement aquesta aclaració. Moltes 
gràcies” 

El Batle dona la paraula a la senyora Cristina Alonso, regidora de Medi Ambient: “Són dues 
coses diferents”

Torna intervenir el senyor Amengual: “Perdoni, m'he oblidat d’una cosa. Per la identificació 
dels animals es dotarà a la policia local del material pel xipatge? Per controlar el xip que 
duen, una barqueta d'aquestes. Ja la tenen? Correcte. Fa un temps no la tenien, no sé quant 
de temps deu fer que la tenen, però fa un parell d'anys no la teníen, perquè tan senzill com 
passar-li això per saber qui és l’amo. Gràcies” 

Li respon la senyora Cristina Alonso: “Ara hem comentat dues coses diferents, una és el 
cens dels cans que es du, és un cens municipal, i és un registre de tots aquells animals que 
conviuen o viuen a Marratxí. La casuística de que hi hagués el ca, per exemple, visquessin a 
Consell per dir un exemple, però venguessin a passejar aquí era, si l'amo no està 
empadronat aquí, no l’ha de censar aquí. És així de clar, o sigui si tenim casa a Palma i casa 
a Pòrtol però vivim a Palma quan venim els caps de setmanes, no hi ha la necessitat perquè 
no vivim habitualment no tenim el padró, no està empadronat, i el ca seria el mateix. El ca 
respon a l'amo, o sigui, al propietari, que és el qui l’ha de censar. Però això és una cosa i el 
RIACIB és una altra. El RIACIB va amb el transporder, és a dir,  va amb el xip, i això és un 
registre que es du des del Govern, i són els veterinaris que ho registren directament. 
Nosaltres hi tenim accés, però no ho feim nosaltres. I són dues coses diferents. Una cosa és 
el xip i l’altra és el cens. De fet, per censar un ca, nosaltres demanam el xip, el número de 
xip, això seria una cosa. I el tema del lector de la policia va ser que se'ls hi va espenyar un 
moment donat però el varem tornar a comprar i el tenim”

Agafa la paraula de nou el portaveu de Ciudadanos: “Suposo que és com diu vostè, no ho 
dubto de cap de les maneres, però sí que se donen moltes vegades les circumstàncies de 
que troben un ca en el carrer i en una hora està a Natura Parc, molt bé, però en una hora 
em pareix un termini molt curt. De vegades no dóna temps a trobar el propietari i no és 
gratuït anar a cercar el ca, venc a dir, no és gratuït econòmicament ni en temps” 

El Batle diu: “I és per això que fem el cens. El que passa és que els que no tenen, no estan 
al cens ni tenen  xip, per tant, no es pot identificar a l'amo i per això se’n van a Natura Parc, 
perquè si identificam l’amo des de policia directament s'avisa” 

I el senyor Amengual afegeix: “Conec casos que estan xipats i han anant a Natura Parc”

Respon el Batle: “Serà que no han trobat al propietari o el que sigui”



El senyor Amengual torna a parlar: “Molt ràpid. El que sigo és això, que s'ho han duit molt 
ràpid per les circumstàncies que siguin, és a dir, però hem d'evitar això també. Aquest gasto 
i aquestes molèsties”

El Batle comenta: “Jo crec que el més important és que estiguin tots els cans censats. Això 
és el que hem d’aconseguir i que tots els cans i moixos també xipats. Crec que això és de 
vital importància perquè quan se perdin trobar a l’amo el més aviat possible i que poguem 
tenir un control damunt ells. Jo crec que és evident”

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Urbanisme, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de 
MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres regidors de 
Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb l’abstenció de la 
regidora de VOX, aprovar els acords esmentats. 

9. Valoracions definitives convocatoria ordinària carrera profesional 2022

Atès que en data de 29 de maig de 2019 va entrar en vigor l’acord de reconeixement de la 
carrera professional als empleats públics de l’Ajuntament de Marratxí (BOIB núm. 71 de 28 de 
maig de 2019).

Atès que a l’apartat VIII de l’esmentat acord s’estableix una convocatòria anual de processos 
de reconeixement i valoració dels graus de carrera professional, convocatòria que 
correspondrà a l’Ajuntament Ple, havent-se de resoldre en el termini màxim d’un any.

Atès que mitjançant Acord plenari de data 25 d’octubre de 2022 es va aprovar la convocatòria 
ordinària de reconeixement/revisió de nivells de carrera professional horitzontal als empleats 
públics al servei de l’Ajuntament de Marratxí per a l’exercici de 2022.

Considerant que la comissió de valoració establerta a l’efecte, en reunió de data 12 de 
desembre de 2022, ha resolt aprovar la proposta de reconeixement/revisió dels nivells de 
carrera professional horitzontal als empleats públics de l’Ajuntament de Marratxí per a 
l’exercici de 2022.

En conseqüència, en virtut de les competències atorgades a l’article 22.2.i de la Llei 7/1985, 
de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, aquesta Regidoria d’Interior i Recursos 
Humans eleva a la Comissió informativa d’Interior i Recursos Humans la següent PROPOSTA 
D’ACORD

1. Reconèixer, amb els efectes econòmics que figura al quadre següent i d’acord amb la 
proposta efectuada per la comissió de valoració constituïda a l’efecte, els nivells del 
complement de la carrera professional horitzontal (CCPH) als empleats públics de 
l’Ajuntament de Marratxí en els següents termes:

Llinatges i nom Subgrup Nivell CPH Efectes

1 Aguiló Vila, María Luisa C2 III 01/01/2022

2 Alemany Covas, Catalina Eva A1 III 01/04/2022



3 Alfonso Llimós, Jordi A2 I 01/10/2022

4 Alonso Castro, Germán C1 III 01/05/2022

5 Aloy Collell, José AP I 01/01/2022

6 Álvarez Magdaleno, Álvaro C1 IV 01/08/2022

7 Amengual Amengual, Francisca C2 II 01/09/2022

8 Amengual Amengual, Pedro AP III 01/03/2022

9 Arbós Berenguer, Carlos A1 II 01/01/2022

10 Arguimbau Lladó, Joana Maria C1 IV 01/03/2022

11 Barceló Pallarés, Sílvia C2 I 01/01/2022

12 Bauzá Díaz, Margarita C2 IV 01/05/2022

13 Bauzá García, Juan Miguel C1 III 01/07/2022

14 Bauzá Perelló, Francisca C2 III 01/01/2022

15 Bosch Rubio, Marina C2 II 01/01/2022

16 Browne Oliver, Sara Jane A1 III 01/01/2022

17 Campins Bibiloni, Andreu C2 I 01/01/2022

18 Capó Abrines, Francisca C1 IV 01/11/2022

19 Carrascosa Crisol, Rafael C1 IV 01/06/2022

20 Carrió Grau, Mateu A1 IV 01/01/2022

21 Castells Grimalt, Catalina C2 II 01/01/2022

22 Catany Gelabert, Margarita C1 II 01/06/2022

23 Coll Abrines, Miquel AP III 01/12/2022

24 Coll Font, Maria Victòria C2 I 01/01/2022

25 Comas Pons, Ana María C2 IV 01/06/2022

26 Córcoles Tercero, Antonio AP I 01/01/2022

27 Del Río Valero, Samuel C1 III 01/01/2022

28 Delgado Albertí, Fanny C2 III 01/08/2022

29 Fernández Sastre, Salvador C2 I 01/10/2022

30 Ferrer López, José AP II 01/01/2022

31 Ferrer Morey, Margarita C2 III 01/05/2022

32 Ferrutxe Jordà, Joana Maria C2 I 01/01/2022

33 Frau Serra, José C2 IV 01/01/2022

34 García García, Gemma A1 II 01/03/2022

35 Gervilla García, Cristina C2 III 01/05/2022

36 Gual de Torrella Conrado, María Soledad C2 I 01/01/2022

37 Janer Ballester, Gaspar C1 III 01/10/2022

38 Jiménez Llabrés, Sara Adela C1 IV 01/01/2022

39 Jimeno Fernández, Juan Carlos C1 II 17/10/2022

40 Juan Serra, Pedro C2 I 01/01/2022

41 Julià Rodríguez, Sebastià A2 I 01/01/2022

42 Llinàs Bisquerra, Luis Alberto AP III 01/02/2022

43 Llofriu Terrasa, José María C1 IV 01/07/2022



44 López Caballero, María del Valle C2 III 01/01/2022

45 López Rojas, Gabriela C2 III 01/01/2022

46 Marcos Torres, Ana Isabel C2 I 01/02/2022

47 Marí Marí, Lucía C2 II 01/01/2022

48 Marqués Cifre, Jaime C2 I 01/01/2022

49 Martínez De la Poza, Eva María A2 I 01/01/2022

50 Martínez Fiol, Jesús Miguel C1 II 01/01/2022

51 Mas Sabat, Jaime C1 III 01/09/2022

52 Mascaró Covas, Margarita Laura C1 II 01/11/2022

53 Massanet Fuster, Antonio Mateo C2 II 01/01/2022

54 Maya Jordán, María Dolores A2 IV 01/01/2022

55 Mayol García, Javier C1 III 01/06/2022

56 Méndez Perelló, José Juan C1 III 01/07/2022

57 Montiel Expósito, María Olga C2 II 01/01/2022

58 Morales Simó, Margarita C2 IV 01/01/2022

59 Nadal Company, Joan Gabriel A2 I 01/06/2022

60 Oliver Gayá, Ester C2 I 01/10/2022

61 Perelló García, José María C1 II 01/07/2022

62 Pérez Flores, Isabel C2 I 01/01/2022

63 Pizá Antonio, Catalina Antonia C2 II 01/01/2022

64 Prieto Sánchez, Eva Vanesa C1 III 01/01/2022

65 Puche Rodríguez, Daniel C1 I 01/07/2022

66 Ramis Seguí, Arnaldo C2 IV 01/01/2022

67 Ribot Bautista de Lisbona, Queralt A1 I 01/05/2022

68 Rios Cebollada, Miguel Ángel A2 II 01/07/2022

69 Rodríguez Díaz, José Antonio AP II 01/01/2022

70 Rubio Vallés, Xavier AP III 01/08/2022

71 Salom Mas, Sebastià AP I 01/02/2022

72 Santander Escandell, Joaquin C1 IV 01/04/2022

73 Serra Benito, Ana Maria AP IV 01/01/2022

74 Serra Frau, Antònia C2 II 01/11/2022

75 Serra Morro, Catalina A2 I 01/01/2022

76 Tenedor Fernández, Susana C2 I 01/01/2022

77 Torres Castillo, Olga C2 III 01/08/2022

78 Torres Pol, Juan Carlos C1 III 01/10/2022

79 Valero Massanet, María Elia C2 I 01/12/2022

80 Vallejo Nicolau, Guillermo C1 IV 01/04/2022

81 Vidal Ortiz, David C1 III 01/10/2022

82 Zuazaga Bolton, María Natascha C1 IV 01/01/2022

Efectes: Aquesta data reconeix els efectes econòmics del grau reconegut. Si aquesta data és posterior a 
l’1/01/2022 els endarreriments corresponents al període comprés entre l’1/01/2022 i la data d’efectes reconeguda 
s’abonaran, si procedeix, pel grau immediatament anterior.



2. Desestimar, d’acord amb la proposta efectuada per la comissió de valoració constituïda a 
l’efecte, el reconeixement/revisió dels nivells del complement de la carrera professional 
horitzontal (CCPH) sol·licitats pels empleats públics de l’Ajuntament de Marratxí que es 
relacionen a continuació:

a) Amer Amer, Francisca Victòria.
b) Bauzá Fiol, Guillermo.
c) Cánovas Rubí, Antonio.
d) Cloquell Capó, Maria.
e) Hamad Mohamed, Jaime.
f) Juan Serra, José.
g) Mayoral Zazo, Pedro.
h) Pocoví Serra, Maria Magdalena.
i) Pomares López, María Cándida.
j) Prades Oliver, Alicia.
k) Torrens Marqués, Miguel.

Contra l’esmentat acord podrà interposar el recurs de reposició que s’estableix als articles 
52 LBRL i 123 LPAC, en el termini d’un mes comptador del dia següent al de la recepció del 
present escrit.

L’esmentat recurs s’entendrà desestimat si transcorregués altre mes sense que es notifiqui 
la seva resolució.

Contra el resolt en el recurs de reposició, que posa fi a la via administrativa, es podrà 
interposar recurs contenciós administratiu en el termini de DOS MESOS comptadors del dia 
següent al de la notificació de l’acte si aquest fos exprés. Si no ho fos, el termini serà de SIS 
MESOS a comptar des del dia següent a aquell, en que, d’acord amb la seva normativa 
específica, es produís l’acte presumpte.

No obstant, podrà utilitzar qualsevol altre recurs si ho creu convenient.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Interior, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents acorden 
per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de MÉS, de 
la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors de Ciudadanos i del regidor d’Unides Podem; i amb 
les abstencions dels quatre regidors del PP, de la regidora de VOX i del regidor del Grup Mixt, 
aprovar els acords esmentats. 

10. Aprovació inicial del reglament regulador de concessió d’honors i distincions

Atès que se fa necessària l’elaboració i aprovació d’un Reglament que reguli la concessió 
d’honors i distincions per part d’aquest Ajuntament.

Atès que, s’ha elaborat un Reglament regulador de concessió d’honors i distincions, el qual en 
compliment de l’article 133 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu 
Comú, ha estat sotmès a consulta pública, a través del portal web de l’Ajuntament de Marratxí, 
durant 10 dies i no s’ha formulat cap opinió, suggeriment o observació en referència al tema.



Atès que d’acord amb l’article 5.3 de la Llei 1172016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i 
homes, el texte d’aquest Reglament abans esmentat ha passat l’avaluació per l’Institut 
Balear de la Dona.

Havent considerat allò establert a l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, de Bases de 
Règim Local, que regula el procediment a seguir en l’aprovació de les ordenances i 
reglaments locals.

Aquesta Alcaldia eleva a la Comissió informativa d’Interior la següent

PROPOSTA D’ACORD

1. Aprovar inicialment el Reglament regulador que reguli la concessió d’honors i distincions 
per part d’aquest Ajuntament, que figura com annex.

2. Acordar l’establiment d’un període d’informació pública per un termini de trenta dies, als 
efectes que es puguin presentar reclamacions i suggeriments.

3. En el supòsit que, durant el termini establert a l’efecte, no es presentin reclamacions o 
suggeriments, el present acord d’aprovació provisional es considerarà automàticament elevat a 
definitiu.

4. Una vegada adoptat l’acord d’aprovació definitiu del reglament ( o el provisional 
elevat automàticament a tal categoria) es procedirà a la publicació íntegra del present 
Reglament al Butlletí Oficial de les Illes Balears, per la seva entrada en vigor.

5. Que l’expedient prossegueixi la tramitació necessària per a la seva conclusió.

Annex

“REGLAMENT DE CONCESSIO D'HONORS IDISTINCIONS

L’il·lustríssim Ajuntament de Marratxí, d'acord amb el que preveuen els articles 189, 190 i 191 del 
Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les Corporacions Locals, acorda que la 
concessió d'honors i distincions d'aquesta Corporació sia regulada pel Reglament següent:

CAPÍTOL I. CLASSES.
ARTICLE 1.- Els honors i les distincions que aquest Ajuntament pot atorgar són:

a. Fill o filla il·lustre.
b. Fill predilecte o filla predilecta.
c. Fill adoptiu o filla adoptiva.

CAPÍTOL II. SOBRE ELS FILLS O FILLES IL·LUSTRES.

ARTICLE 2.- El major honor i distinció serà la proclamació de fill o filla il·lustre.

ARTICLE 3.- Per a la proclamació de fill o filla il·lustre s'haurà de tramitar l'expedient corresponent en el 
qual s'haurà d'acreditar que la persona proposada, a més d'haver nascut al municipi de Marratxí i haver 



viscut com a mínim un terç de la seva vida al municipi de Marratxí, ha desenvolupat, en qualsevol aspecte 
de l'activitat humana, una tasca exemplar i poc comuna; o també ha realitzat una tasca de les mateixes 
característiques per Marratxí o al servei de Marratxí, en qualsevol aspecte de la vida ciutadana.

CAPÍTOL III. SOBRE ELS FILLS O FILLES PREDILECTES
ARTICLE 4.- Escaurà la proclamació de fill predilecte o filla predilecta quan, després de la tramitació de 
l'expedient preceptiu, s'estimi que els mèrits contrets per la persona proposada, sent similars als que 
s'han anunciat en l'article anterior, no són suficients per ser distingit amb la proclamació de fill o filla 
il·lustre.

CAPÍTOL IV. SOBRE ELS FILLS ADOPTIUS O FILLES ADOPTIVES.
ARTICLE 5.-
1. Per a la declaració de fill adoptiu o filla adoptiva s'haurà de tramitar l'expedient corresponent i 

acreditar que la persona proposada, sense ser natural del municipi de Marratxí, ha realitzat una labor 
exemplar i poc comuna en qualsevol aspecte de l'activitat humana i ha residit al municipi de Marratxí 
el temps suficient per ser considerat ciutadà marratxiner de fet.

2. També podrà ser declarat fill adoptiu o filla adoptiva qui, no sent natural del municipi de Marratxí 
ni hi resideixi, hagi realitzat una tasca en favor del municipi tan important com per merèixer aquesta 
distinció.

CAPÍTOL V. SOBRE ELS EXPEDIENTS.
ARTICLE 6.- Qualsevol entitat o corporació, com també qualsevol regidor o regidora o grup d’aquests de 
l’Ajuntament, podran formular proposta raonada d'incoació d'expedient per la proclamació de fill o filla 
il·lustre, fill predilecte o filla predilecta, fill adoptiu o filla adoptiva.

ARTICLE 7.-
1. L'acord d'incoació d’expedient a què s'ha fet referència a l'article anterior haurà de ser 

adoptat, perquè sigui vàlid, per la majoria absoluta legal dels membres de la Corporació.
2. Així mateix, l'acord haurà d'incloure el nomenament d'un regidor o regidora que actuarà de 

ponent i d'un altre regidor o regidora que actuarà de fiscal. Aquestes dues figures no podran ser del 
mateix grup polític municipal ni ser dos membres de l'equip de govern.

3. Actuarà com a secretari el de la Corporació o el funcionari o funcionària d'aquesta Corporació 
en qui es delegui aquesta funció.

ARTICLE 8.-
1. El ponent haurà de recopilar tots els mèrits que reuneixi la persona o l'entitat proposada així 

com els oportuns justificants. Amb aquesta finalitat podran col·laborar, a petició del ponent, totes 
aquelles persones o entitats que estiguin capacitades.

2. El fiscal o la fiscal formularà, si pertoca, oposicions o objeccions a la persona o a l'entitat 
proposades, que hauran d'estar degudament justificades, i recaptarà informació de totes aquelles 
persones que consideri adient.

ARTICLE 9.-
1. Per tal que puguin presentar-se en l'expedient incoat tot els possibles interessats, s'haurà de 

donar el màxim de publicitat a l'inici de l'esmentat expedient i es publicaran anuncis en el Butlletí 
Oficial de la Província i en lapremsa local.

2. El ponent o, si escau, el fiscal o la fiscal, estaran obligats a prendredeclaració a totes aquelles 
persones o entitats que així ho sol·licitin.

ARTICLE 10.- Conclosos els treballs del ponent i del fiscal o la fiscal, tots dos lliuraran les seves 
propostes definitives a la Batlia-Presidència, amb un informe detallat i raonat d'aquestes propostes i de 
les seves actuacions.



ARTICLE 11.- L'expedient conclòs serà elevat al Ple de l'Ajuntament i haurà de romandre a disposició 
dels regidors almenys 10 dies abans de realitzar la sessió plenària en la qual s'hagi d'adoptar la resolució 
definitiva.

ARTICLE 12.-
1. Per adoptar un acord definitiu, el Ple de l'Ajuntament haurà de reunir-se en sessió especial 

extraordinària sense que s'hi pugui tractar cap altre assumpte.
2. L'acord de proclamació de fill o filla il·lustre, fill predilecte o filla predilecta o fill adoptiu o filla 

adoptiva haurà de ser adoptat, perquè sigui vàlid, per una majoria de dues terceres parts dels 
membres de la Corporació.

3. La votació, que només es farà si no existeix acord unànime, haurà deser secreta i 
mitjançant paperetes que seran facilitades amb aquesta finalitat.

ARTICLE 13.- Adoptat l'acord definitiu de proclamació de fill o filla il·lustre, de fill predilecte o filla 
predilecta, de fill adoptiu o filla adoptiva, s'haurà de fixar la data de realització de l'acte públic en el qual es 
proclamarà o es concedirà l'honor o distinció acordats.

CAPÍTOL VI. DEL LLIBRE-REGISTRE DE DISTINCIONS HONORÍFIQUES
Article 14.- La Secretaria de la Corporació tindrà cura que es porti un registre veritable llibre d'or del 
municipi on es consignen les circumstàncies personals de tots i cada un dels afavorits amb alguna de 
les distincions honorífiques a què fa referència el present Reglament, la relació detallada i completa 
dels mèrits que van donar motiu al seu concessió, la data de la mateixa i, si escau, la de la mort de 
qui hi hagués rebut aquest honor, perquè en tot instant es pugui conèixer, respecte de cadascuna de 
les distincions establertes, els que es trobin en el seu gaudi.

Article 15.- Aquest llibre-registre estarà dividit en tantes seccions quantes són les distincions 
honorífiques que pot atorgar l'Ajuntament de Marratxí, i a cadascuna d’elles s'hi inscriuran per ordre 
cronològic de concessió els noms, amb totes les circumstàncies assenyalades anteriorment, dels que 
es troben en possessió del títol, honor o condecoració que es tracti.

CAPÍTOL VII. EXTRACTE CERIMONIAL.
Article 16.- La proclamació de fill o filla il·lustre, de fill predilecte o filla predilecta, de fill adoptiu o filla 
adoptiva, comportarà els condicionaments següents:

a) Realització d'un acte públic que s'esdevindrà a la sala de sessions o al local que es considerà més 
adient, el dia del patró de la ciutat.

b) L'esmentat acte es durà a terme sota la presidència del Sr. Batle o Sra. Batlessa o de l'autoritat a 
qui competeixi, amb assistència dels membres de la Corporació, familiars de la persona 
homenatjada, autoritats locals i públic en general.

c) En l’esmentat acte es llegiran tots els mèrits contrets per la persona o entitat a laqual es concedeixi 
l'honor o distinció i, si existeix, la seva biografia.

d) Es descobrirà el retrat del fill o filla il·lustre proclamat, que haurà de quedar exposat en la galeria 
de fills o filles il·lustres d'aquest Ajuntament. El retrat el pagarà la Corporació, llevat que els 
familiars o els particulars tinguin interès a oferir-lo a l'Ajuntament.

e) Si es concedeix l'honor de proclamació de fill predilecte o filla predilecta, o de fill adoptiu o filla 
adoptiva, es lliurarà una placa justificativa de la distinció obtinguda.

f) L’acte es celebrarà d'acord amb el protocol de la Corporació Municipal.



CAPÍTOL VIII. PÈRDUA DE LA CONCESSIÓ D'HONORS I DISTINCIONS OBTINGUDES.
Article 17.- Les persones distingides en qualsevol de les distincions o honors establerts en aquest 
reglament podran perdre aquesta condició pels següents motius:

a) Comportament i/o accions contràries als motius pels quals se’ls va distingir.
b) Condemnes judicials greus com per exemple corrupció, assetjament o agressió sexual, 

robatori, assassinat, tràfic de drogues, delictes d’odi, etc.

Article 18.- La retirada d’un honor o distinció es durà a terme amb el mateix procediment que recull 
aquest reglament per atorgar els honors i distincions;específicament de l’article 6 fins el 12 inclòs.

CAPÍTOL IX. DISPOSICIONS FINALS.
Article 19.- Les persones agraciades amb la proclamació de fill o filla il·lustre, de fill predilecte o filla 
predilecta o de fill adoptiu o filla adoptiva, tindran dret a què se'ls guardin els mateixos honors i 
distincions que gaudeixen els regidors.

Article 20.- Quan els honors o les distincions recaiguin en favor de persones de nacionalitat estrangera, 
se sol·licitarà l'autorització expressa que ha de concedir el Ministeri d’Administracions Públiques amb 
l'informe previ del Ministeri d’Assumptes Exteriors.
Article 21.- Per tot allò no previst en aquest reglament se tindran en compte les legislacions aplicables i les 
disposicions d'aquest Ajuntament pel que fa a la seva disposició o interpretació.

CAPÍTOL X. ATORGAMENTS DE NOMS DE CARRERS O PLACES.

Article 22.- Qualsevol entitat o corporació, com també un regidor o regidora o grup d’aquests de 
l’Ajuntament, podran formular proposta raonada d'incoació d'expedient per l’atorgament de noms de 
carrer o places que en el moment de la proposta es trobin sense nom oficial.

Article 23.- Aquest atorgament es durà a terme amb el mateix procediment que recull aquest reglament 
per atorgar els honors i distincions; específicament de l’article 6 fins el 12 inclòs.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Interior, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents acorden 
per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de MÉS, de 
la regidora d’IDMA-El Pi, dels quatre regidors del PP, dels tres regidors de Ciudadanos, del 
regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb l’abstenció de la regidora de VOX, 
aprovar els acords esmentats. 

A continuació agafa la paraula el Batle dient: “Em sorprèn, senyora Nchaso aquesta 
abstenció. Ho Vàrem parlar entre tots. Digo que me sorprèn l'abstenció, perquè és un 
reglament que vàrem pactar entre tots, inclús recull qualque intervenció seva”

Respon la senyora Nchaso: “Una vez que lo hemos repasado preferimos abstenernos”

I el Batle diu: “Teniu tot el dret del món”

11. Conveni de col·laboració entre el Consell Insular de Mallorca i l’Ajuntamet de 
Marratxí per a la prestació de serveis de naturalesa informática

Atès que la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, en el seu article 
36.1, estableix les competències pròpies dels consells insulars, i l'article 10.1 determina que 
l'Administració Local i les restants Administracions públiques ajustaran les seves relacions 



recíproques als deures d'informació mútua, col·laboració, coordinació i respecte als àmbits 
competencials respectius.

Atès que el Ple del Consell Insular de Mallorca, en sessió extraordinària de dia 3 de 
novembre de 2020, adoptà l'acord de dissolució del Consorci TIC Mallorca (BOIB núm. 190 de 
5/11/2020) que prestava els serveis de naturalesa informàtica als ajuntaments de Mallorca.

Vist el Decret de la presidenta del Consell Insular de Mallorca, de dia 9 de desembre de 2019, 
pel qual es determina l'organització del Consell Insular de Mallorca i successives 
modificacions que a l'article 9 estableix les atribucions del Departament de Promoció 
Econòmica i Desenvolupament Local.

Atès que el Consell Insular de Mallorca va crear el Servei d'Informàtica Municipal amb la 
finalitat de desenvolupar les atribucions establertes en el punt anterior.

Atès que el Ple del Consell Insular de Mallorca, en sessió de dia 23 de desembre de 2021, 
va aprovar una modificació del Text Refós del Reglament de Cooperació Municipal (BOIB 
núm. 4, de 6 de gener de 2022) on s'inclou la cooperació tècnica en matèria informàtica.

Atès que l’Ajuntament de Marratxí utiliza el Servei de manteniment del visor SITMUN, amb 
un cost establert pel 2022 de 767,07€, el qual fou prestat pel Consorci TIC Mallorca fins a la 
seva disolució, i actualmente és prestat pel Servei d’Informàtica Municipal del Consell Insular 
de Mallorca.

Atès que per poder continuar disposant d’aquest servei resulta necessari signar un conveni de 
col·laboració entre el Consell Insular de Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí per a la prestació 
de serveis de naturalesa informática.

Vist l’informe d’existència de crèdit emès pel negociat d’Intervenció en data 09-12-2022.

En conseqüència, aquesta regidoria es complau a elevar a la Comissió Informativa d’Interior i 
Recursos Humans la següent:

PROPOSTA D'ACORD

1.- Aprovar el conveni de col·laboració entre el Consell Insular de Mallorca i l’Ajuntament de 
Marratxí per a la prestació de serveis de naturalesa informática, amb una durada de 4 anys, 
per a la prestació del servei esmentat.

2.- Autoritzar al Batle de l’Ajuntament de Marratxí, Miquel Cabot Rodríguez, a signar el referit 
conveni de col·laboració amb el Consell Insular de Mallorca.



3.- Aprovar la despesa de 767,07€ corresponent al cost dels serveis de manteniment del visor 
SITMUN per a l’any 2022.

4.- Comunicar aquest acord al Servei d’Iformàtica Municipal del Consell Insular de Mallorca. 
5.- Comunicar aquest acord als negociats d’Interior i Intervenció als efectes adients.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Interior, de data 15 de desembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents acorden 
per unanimitat, aprovar els acords esmentats. 

B) PART DE CONTROL

1. Donar compte dels decrets i resolucions del període entre l’11-11-2022 al 10-
12-2022

Tot seguit es dona compte dels decrets de l’Alcaldia del període comprès entre 
l’11-11-2022 al 10-12-2022.

Els senyors assistents es donen per assabentats dels Decrets de l’Alcaldia abans 
esmentats.

2. Donar compte de la Sentència núm. 695/2022

Escrit remes pel Lletrat de la Administració de Justícia, adjuntant Sentencia núm. 695/2022, 
de data 17/11/2022, del Jutjat de lo Contenciós-administratiu núm. 2 de Palma de Mallorca, 
procediment abreujat 521/2022, que te caràcter ferma.

Vista la Sentencia núm. 695/2022, del Jutjat Contenciós-administratiu núm. 2 de Palma, en 
relació al procediment abreujat núm. 521/2022, pel que s’acorda estimar el recurs 
contenciós-administratiu interposat per l’advocat Jose Carlos Gutiérrez Egea, en 
representació de BUILDINGCENTER SAU, contra les resolucions desestimatòries de recurs 
de reposició de 25/05/2022, declarant la nul·litat de les resolucions impugnades i les 
liquidacions per import de 3.204,79€ i ordenar la devolució de les quantitats ingressades, 
mes els interessos moratoris corresponents des de que es va realitzar l’ingrés indegut.

Aquesta Regidoria, elevar a la Comissió Informativa d’Economia, Hisenda i Especial de 
Comptes la següent:

Donar-se per assabentats de la Sentència núm. 695/2022, del Jutjat Contenciós- 
administratiu núm. 2 de Palma, en relació al procediment abreujat núm. 521/2022, pel que 
s’acorda estimar el recurs contenciós-administratiu interposat per l’advocat Jose Carlos 
Gutiérrez Egea, en representació de BUILDINGCENTER SAU, contra les resolucions 
desestimatòries de recurs de reposició de 25/05/2022, declarant la nul·litat de les 
resolucions impugnades i les liquidacions per import de 3.204,79€ i ordenar la devolució de 
les quantitats ingressades, mes els interessos moratoris corresponents des de que es va 
realitzar l’ingrés indegut. Assenyalant que contra aquesta resolució no cap recurs ordinari i 
sense especial pronunciament sobre costes.



Els senyors assistents es donen per assabentats de la Sentència abans esmentada.

3. Donar compte de la Sentència núm. 242/2022

Vista la Sentència núm. 242/2022, de 6 d’abril de 2022, del T.S.J. Illes Balears sala con/ad 
de Palma de Mallorca, per la que s’estima el recurs d’apel·lació 120/2021 interposat per 
REVIVAL ILLES, SL contra la Sentència 389/2020 dictada pel Jutjat Contenciós 
Administratiu nº2 de Palma, la qual se revoca parcialment en quant al pronunciament de 
costes processals i en el seu lloc s’acorda la no imposició.

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

Donar-se per assabentats de la Sentència núm. 242/2022, de 6 d’abril de 2022, del T.S.J. 
Illes Balears sala con/ad de Palma de Mallorca, per la que s’estima el recurs d’apel·lació 
120/2021 interposat per REVIVAL ILLES, SL en quant al pronunciament de costes 
processals i en el seu lloc s’acorda la no imposició.

Els senyors assistents es donen per assabentats de la Sentència abans esmentada.

4. Donar compte de la renuncia d’un regidor a prestar serveis en règim de dedicació 
exclusiva

Atès que en data de 16 de novembre de 2022 (Registre general d’entrada núm. 18224/2022) 
el Sr. Andrés Campuzano García, Regidor d’aquest Ajuntament presenta la seva renúncia a 
seguir desenvolupant en règim de dedicació exclusiva el càrrec de Regidor delegat de 
Manteniment de la Via Pública i Cementiri, passant a partir de la data d’1 de gener de 2023 
a exercir el seu càrrec de regidor amb subjecció al règim general d’indemnitzacions per 
assistència.

En conseqüència, aquesta Regidoria fent ús de les atribucions que li atorga la normativa 
vigent, eleva a la Comissió informativa d’interior i recursos humans la següent PROPOSTA 
D’ACORD

1. Donar compte de la renúncia a seguir desenvolupant en règim de dedicació exclusiva el 
càrrec de Regidor delegat de Manteniment de la Via Pública i Cementiri, presentada pel Sr. 
Andrés Campuzano García, passant a partir de la data d’1 de gener de 2023 a exercir 
el seu càrrec de regidor delegat amb subjecció al règim general d’indemnitzacions per 
assistència fixades mitjançant acord plenari de data 26 de juny de 2019.

Els Senyors assistents es donen per assabentats de la proposta abans transcrita. 

5. Donar compte del conveni específic de col·laboració entre el Govern de les Illes 
Balears i l’Ajuntament de Marratxí per establir la gratuïtat del servei educatiu de tercer 
d’educació infantil

Atès que el 22 de setembre de 2022, va sortir publicat al BOIB 124 resolució del conseller 
d’Educació i Formació Professional pel qual s’aprovava el model de conveni de col·laboració 
entre el Govern de les Illes Balears i els ajuntaments, com a titulars de centres de la xarxa 



pública d’escoles infantils de les Illes Balears per establir la gratuïtat del servei educatiu de 
tercer d’educació infantil.

Atès que en compliment de l’Eix estratègic 2 del Pla d’Acció Estatal per a la Implantació de 
la Garantia Infantil Europea, que tracta sobre la universalització dels drets socials mitjançant 
l’accés a serveis essencials de qualitat, accessibles i inclusius i el seu gaudir dins l’àmbit 
d’educació infantil, cura i atenció primerenca de la primera infància, estableix, entre d’altres, 
l’objectiu de garantir l’accés universal al primer cicle d’educació infantil.

Atès que la disposició addicional tercera de la Llei orgànica 3/2020, de 29 de desembre, per 
la qual es modifica la Llei orgànica 2/2006, de 3 de maig, d’educació, es tendeix a la 
implantació del primer cicle mitjançant una oferta pública suficient i la progressiva extensió 
de la seva gratuïtat, garantint-ne el caràcter educatiu i prioritzant l’accés dels infants en 
situació de pobresa i exclusió social, i es té en compte la situació de baixa taxa 
d’escolarització.

Atès que el Decret Llei 8/2022 aprova el mòdul per al sosteniment de les aules del tercer 
d’educació infantil de centres de la xarxa pública d’escoles infantils de les Illes Balears i 
estableix com se n’ha de dur a terme el finançament. D’altra banda també aprova el model 
de conveni específic que ha d’establir la gratuïtat del servei educatiu del tercer d’educació 
infantil un mínim de quatre hores.

Atès que el Govern de les Illes Balears ha creat un fons extraordinari per finançar aquesta 
gratuïtat en base al nombre d’infants matriculats.

Atès que l’Ajuntament de Marratxí compta amb dues escoletes municipals que presten el 
servei a la població en general, s’ha considerat necessari sol·licitar el finançament de les 
aules de tercer d’educació infantil ja que d’aquesta manera l’Ajuntament rebrà els fons per 
poder fer front a les despeses derivades de la gratuïtat de les quatre hores.

Atès que a l’expedient hi consten tots els documents preceptius per tal de formalitzar el 
conveni objecte de la present proposta un cop fiscalitzat per part de la intervenció de la 
Conselleria d’Educació i Formació Professional

En conseqüència aquesta regidoria d’Educació eleva al Ple de l’Ajuntament de Marratxí la 
següent proposta d’ACORD

1.- Donar compte del “Conveni específic de col·laboració entre el Govern de les Illes Balears 
i l’Ajuntament de Marratxí i, per establir la gratuïtat del servei educatiu de tercer d’educació 
infantil” sigant entre ambdues parts el dia 7 de desembre de 2022.

Els senyors assistents es donen per assabentats del conveni abans esmentat.

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula la regidora del Partit Popular, senyora 
Mª Magdalena García Gual: “Moltes gràcies. Bon vespre a tots. Són dues preguntes. Al 
plenari passat i a l’anterior, ja des del mes d’octubre ho vaig demanar, el tema de les obres, 
me va contestar el regidor d’Urbanisme el ple passat que era per una qüestió, parlo de l’arxiu 



del carrer Sant Alonso, del Pont d’Inca. Que hi ha unes tanques i que està previst fer unes 
obres, això és el que me varen contestar. Continuen pendent suposo tant aquí com a 
l’escola Janer Manila en el Pla de Na Tesa encara continua també. Saben quan 
començaran? Quan ho faran? Quan podrà estar resolt? Perquè ja fa més de dos mesos que 
està vallat i pendent d’aquesta obra i suposam i sobre tot en el Pont d’Inca també és una 
qüestió de perillositat. També pel que va comentar en el plenari passat a l’escola Janer 
Manila també. Per saber si hi hi ha una previsió i si se farà aviat. I desprès l’altra, no sé si és 
una pregunta o un prec, tema dels contenidors en el Pont d’Inca, ho he comentat vàries 
vegades.En el camí de Sant Llatzet hi ha uns contenidors de reciclatge i de rebuig, que 
sempre estan desbordats, és vera que estan molt a prop d’unes finques que recentment 
s’han estrenat i hem comentat qualque vegada amb la regidora que aquests nous 
contenidors que tenim ara com que tenen un terç de la capacitat dels que tenien abans, 
s’omplen molt més aviat i és vera que estan desbordats dia sí i dia també. Jo crec que el dia 
que els buiden l’endemà ja estan desbordats. No només no s’ha resolt aquesta situació sinó 
que ara els han canviat de lloc, d’aquesta manera l’únic que hem aconseguit és que la brutor 
es vegi menys però la brutor és la mateixa, els cotxes passen igual, perquè allà és una zona, 
estaven damunt una retxa groga que no s’hi aparcaven cotxes, per tant no molestaven. 
L’únic que hem aconseguit és que ho vegin menys ciutadans. Abans teníem el municipi igual 
de brut que ara, perquè la brutor és la mateixa però l’han traslladada 25 metres, l’han 
posada al carrer Sant Alonso que és aquí on desemboca el camí de Sant Llatzet i no només 
tenim la mateix brutor sinó que tenim un o dos llocs menys d’aparcament pels veïnats 
d’aquest carrer. I volíem saber si aquest canvi d’ubicació respon a una qüestió tècnica o 
simplement és per amagar la brutor que venim patint els ciutadans d’allà. Gràcies”

Seguidament parla el portaveu del Partit Popular, senyor Jaume Llompart: “Els hi volíem 
demanar com està el tema del pas de peatons de davant el club de gent gran de Sa Cabana 
que travessa des dels horts, a l’altura d’Antoni Maura, a Antoni Maura no, carrer Cabana, 
perdó. Just abans d’entrar hem comprovat l’aplicació mòbil de Marratxí i les farmàcies de 
guàrdia ara ja ni apareixen. No me sortien a l’aplicació, a veure si ho poden revisar. I llavors 
hem revisat que les nòmines apareixen totes amb les mateixes condicions, ara surten tots 
els sous nets per tant quan és és i ara els hi hem de dir que està bé, que moltes gràcies. Sí 
que hem vist que a qualcuns apareix la declaració de béns, i als altres no, s i han d’aparèixer 
tots, li podem fer arribar”

Contesta el senyor Miquel Cabot: “Varem enviar a principi de legislatura, si no m’equivoc, un 
e-mail a veure qui estava disposat a que ho possassim i qui no perquè és informació que 
heu d’estar disposts a posar. El podem tornar enviar o els qui ho teniu i qui decideixi posar-
ho ho posam”

Continua parlant el senyor Llompart: “I la darrera cosa. Volia demanar-los una pregunta i a 
veure si ens poden fer arribar el projecte. Hem parlat vàries vegades de les obres de Sant 
Marçal, del tema de les agües. Sabem que és una cosa que ve molt d’enrere i sabem que és 
una cosa que és molt necessària però sí que és vera que els veïnats ens han fet arribar les 
seves molèsties de la tardança, varen començar crec que a finals de juny, juliol i llavors dels 
terminis que s’estan duent a terme en quan tenir molta d’estona carrers aixecats, falta de 
previsió a les obres de tallar i no tallar carrers amb la manca de seguretat que hi ha i sobre 
tot amb la brutícia que genera aquesta falta. I ara, del temps que han començat les pluges 



cap aquí que quan deixen les síquies sense asfaltar les compacten, amb la pluja el paviment 
baixa i hi ha segons quines síquies, segons quines zones que hi ha quasi, quasi quatre dits 
de profunditat, amb la perillositat que tenen. Per tant els hi demanam el projecte, a veure si 
ens poden fer arribar la còpia. I a veure si fan comptes de qualque manera estar un poc més 
damunt això perquè el que ja s’ha convertit aquesta obra ara ja comencen a tenir els veïnats 
certs problemes i ja no és del tot segur. I per acabar, el meu darrer torn de paraula desitjar a 
tots un Bon Nadal, que passin unes bones festes, que l’esperit de Nadal i del naixement del 
Bon Jesús ens duguin a tots a passar bons dies amb família, amb companys, amb amics i 
que ens doni forces i esperit de companyerisme i de bona fe per l’any que vé que serà ben 
bo políticament parlant”

Li respon el senyor J. F. Canyelles: “Bon vespre a tothom. Del tema de les farmàcies de 
guàrdia ho he mirat ara mateix abans del plenari i efectivament apareixen, hi són, sí, sí hi 
són. I no sabem perquè però en català...”

El senyor Llomparrt diu: “Jo he parlat de l’aplicació, teòricament ha d’anar lligat, dic jo”

Segueix parlant el senyor Canyelles: “Ho revisarem, a la web surten les farmàcies de 
guàrdia i està actualitzat. Revisarem el tema de l’aplicació que és vera que ha d’anar lligat. 
Desprès el tema de les obres de millora de la canalització d’aigües de Sant Marçal. 
Evidentment se té un control per part dels tècnics municipals, s’hi té un control damunt 
l’obra. Tots sabem que desprès adjudicada l’obra no sempre se compleixen els terminis que 
s’havien establert i això és així. Es una obra complexa, és una obra en la que s’aixequen 
pràcticament tots els carrers i és una obra que era molt reclamada des de feia moltíssims 
anys i ens sap greu si hi ha veïnats que han sofert molèsties, és evident que quan hi ha 
obres hi ha molèsties però jo crec que és una obra a nivell mediambiental imprescindible i a 
nivell de servei també imprescindible i estam fent feina en aquest sentit. El tema de Sant 
Alonso, per part d’Urbanisme, el tècnic de la brigada va demanar opinió als arquitectes 
municipals de l’àrea d’Urbanisme i varen anar a veure-ho. No ho duim directament des 
d’Urbanisme perquè el manteniment dels edificis ho duen des de Vies i Obres. No sé si hi ha 
un termini determinat però sé que s’hi està fent feina perquè fa dues setmanes varen anar a 
veure-ho i varen fer una valoració de com havien d’actuar

A continuació agafa la paraula el regidor del PP, senyor Sebastià Frau: “Bon vespre a tots, 
gràcies senyor Batle. Respecte a les obres de Sant Marçal. És evident, tots sabem que és 
una obra complexa, que fa anys que l’arrossegam i que és molt necessari fer-la però la 
veritat és que jo me vaig mirar el projecte i aquesta obra estava sectoritzada en tres sectors. 
I si s’hagués fet un sector, començar un sector i s’hagués acabat, i desprès començar l’altre i 
acabat i començat l’altre i acabat hagués estat una cosa que hagués estat molt millor. 
Evidentment és un tema de tècnics municipals, no és un tema polític. Però una obra que 
està sectoritzada en tres sectors s’hagués pogut fer sector per sector, començar i acabar un 
sector i haguéssim evitat que duràs tant temps i les molèsties a tota la urbanització. Només 
erà això, gràcies”



Torna a tenir la paraula el senyor Batle, Miquel Cabot: “Sí, evidentment estam d’acord però a 
vegades la disponibilitat de l’empresa, maquinària, personal és complexa”

Ara té la paraula la senyora Cristina Alonso, regidora de Medi Ambient: “En quan als 
contenidors de Sant Llatzet dir que se varen retirar, se varen desplaçar per un informe de 
policia que hi va haver recentment perquè hi va haver certs veïnats que se varen queixar 
perquè els hi tapaven la vista quan sortien del gual, del seu aparcament. Clar, quan sortien 
havien de treure molt de morro per poder veure-hi i poder sortir bé. Per això els vàrem 
moure al final del carrer. I també dir que a partir de dia 1 de desembre, ara, d’aquest mes se 
va a dur a terme l’ampliació del contracte de recollida selectiva que era amb el que teníem 
ara més desbordes i en consell d’administració de Marratxí XXI es va aprovar aquest 
augment del servei. Ara s’està iniciant i ens vàrem dir que els hi donéssim un mes de plaç 
per veure les modificacions que havien de fer en quan els dies que recolleixen cada casa i 
veure com era més eficient però estam fent feina per això

Torna parlar el Batle: “I amb el pas de peatons del camí Cabana també seguim fent feina”

Precs i preguntes 

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el portaveu de Ciudadanos, senyor 
José Mª Amengual: “Moltes gràcies senyor Batle, començarem per la cosa bona. Serà 
felicitar al senyor Campuzano per la seva jubilació, qüestió personal. I desprès per 
l’efectivitat a l’hora de fer la reparació, bé, el que varem denunciar de les faroles de Sa 
Vinya, que estaven obertes, o els registres estaven perillosament mal tancats, el dia següent 
ja estava subsanat per tant moltes gràcies. Desprès, senyora Alonso, moltes gràcies pel 
corre-cans. Ojalà hagués estat un poc més gran, se’ns fa petit, sóm molts els usuaris. Ens 
han fet un tancament, se podria haver fet abans per ventura. No sé si hi havia res 
pressupostat o no però bé, tant me fa, benvingut sigui. Ara els hi falten un poc d’accessoris, 
al voltant”

La senyora Alonso diu: “Vosaltres ja heu entrat però no està acabat”

Torna intervenir el senyor José Mª Amengual: “Allà no posa que no poguem entrar però 
entram perquè ha vengut molt de gust. Un poquet més de llum, una paperera amb bossetes 
pel què pugui ésser, un bebedero pels cans. Tots aquests accessoris la veritat és que ja 
podrien venir pels reis. De totes formes gràcies, ho trobàvem a faltar a la nostra 
urbanització. Desprès referent al pas per davall del tren de Sa Refinadora, ara hi vas i no és 
un lloc molt agradable amb les pintades aquelles. Els ascensors funcionen quan funcionen, 
hi hem anat dues vegades aquest mes i no compleix perquè un dels ascensors no funciona. 
El tema de barreres arquitectòniques no està subsanat allà. Desprès hem vist que encara hi 
ha pintat al carrer Antoni Maura, en groc, marques vials que corresponen a quan se va fer 
l’obra. No sé si convindria revisar això perqùe jo crec i el meu company que és entès amb el 
tema de prevenció de riscos laborals i tots aquests temes, no haurien de ser allà, si se pot 
revisar això també. La veritat és que no dona molt bona imatge aquest pas en aquests 
moments. No sé si se podria fer alguna cosa. Vàrem parlar de pintar-ho, se va aprovar una 
partida per pintar-ho, no sé, passar més per allà, reclamar que els ascensors funcionin de 



veritat. Nosaltres tenim la nostra opinió al respecte d’aquest pas, pensam que no és el millor 
que se podia haver fet però respectam el que hi ha. Ara que tenim això, que estigui 
funcionant realment. Desprès, la rotonda de Sa Vinya i Mercadona. Ja vaig reclamar al 
darrer ple, que se revisàs si podia ésser el tema de l’enllumenat. Primer vaig demanar si 
estava acabada, està funcionant. Realment no sé si està acabada tota l’obra perquè encara 
les marques vials estan de color groc i moltes senyals són provisionals, no estan fixades en 
terra, de fet ara, aquests dies que va fer vent se varen tombar i varen estar un dia sencer 
tombades. Si poden passar al menys a revisar l’enllumenat, faroles que jo crec que són 
insuficients al menys a la carretera, queda molt enfora del que és la rotonda, quan vens des 
del Pont d’Inca i els carrers perpendiculars de la urbanització n’hi ha qualcun que ha quedat 
un poquet fosc. No sé si és que li faltaria qualque farola, això que ho decideixin els tècnics 
però un vespre podrien fer per allà un passeig i veure-ho. I aprofitant la meva darrera 
intervenció desitjar-vos molt bones festes a tots. Agrair el dinar que vàrem tenir l’altre dia de 
molt bon ambient amb tots que són al final companys i amb els funcionaris que és la 
maquinària d’aquest Ajuntament. La veritat és que va ser un dinar molt agradable amb gent 
que se va destacar per ser ambientador, i ho deixam aquí. Moltes gràcies”

Ara parla el regidor de Ciudadanos, senyor Marcos Pinela: “Buenas noches, señor Alcalde, 
gracias por la palabra. Simplemente es una pregunta para el señor Daniel Mas. Como 
sabemos en las dos semanas anteriores ha habido grandes cantidades de lluvia y ha 
florecido también la cantidad de goteras en los pabellones municipales, en el caso de 
Blanquerna, que me tocó justamente estar allí, cuando vi la cantidad de goteras que había. 
Y quería saber justamente si esto ya lo tienen en consideración y en que fase está la 
reparación de estas goteras. Gracias”

Li respon el senyor Dani Mas: “Bon vespre a tots i a totes. Tema de les goteres del pavelló 
Blanquerna. Jo també ho conec perquè les meves filles van a escola allà. Allà el que està 
entrant és quan se desborden els canalons. No és un tema de coberta pel que hem pogut 
detectar. La coberta es va impermeabilitzar i no té problemes per la coberta, té problemes 
pels canalons. Això és un problema comú de totes les instal·lacions que tenim, del Costa i 
Llobera també, el Pla de Na Tesa crec que és una altra història perquè ja està fet d’una altra 
manera. Llavors, aquests canalons per sistemes constructius quan se varen fer, s’han fet els 
canalons per dedins. Quan el canaló no dona més rebossa. Se va fer una primera 
intervenció d’impermeabilització del canaló i de fet estam mirant amb les empreses que ho 
han fet perquè com sabeu la part de la coberta té una garantia, s’exigeix la garantia a les 
empreses. La part del canaló no estava contemplada dins aquesta reparació però s’està 
mirant amb els tècnics municipals de quina manera se poden minvar o eliminar aquestes 
entrades d’aigua. Cada dia hi pensam, i quan plou encara més, de totes maneres també dir 
que té molt mala ferida, té molt mala ferida perquè la cosa correcta seria haver-ho construït 
amb una coberta amb un aleró de sortida d’aigua de devers un metre i l’aigua pixa defora i ja 
no tens aquest problema però així com se va construir o com se construïa en aquell temps o 
per un tema estètic ara ens trobam els problemes. Gràcies”



El Batle agafa la paraula: “El tema de l’enllumenat de la rodona, ho revisarem. La Plaça de 
Sa Farinera, dir-li que els ascensors teníem constància que funcionaven des de que els 
varen arreglar perquè va venir l’empresa constructora. Com vos vàrem dir hi havia un 
problema que entrava aigua en el quadre elèctric, i botava i no funcionava. Varen venir a 
sellar, teníem constància que des de que havien sellat funcionaven però me deis que un 
d’ells no funciona. Des de quan per saber? Per revisar-ho?

El senyor Pinela contesta: “Una semana”

I el Batle segueix parlant: “Ho tornarem revisar i tornarem avisar a Conselleria perquè això 
forma part de la garantia de l’empresa constructora. Sobre els grafitis, evidentment estam 
esperant que amb l’obra de Sa Refinadora, que ja està en marxa. No sé si ho heu vist que 
han passat ja pistola per llevar la pintura que hi ha a la façana. A n’aquella façana que pega 
a la plaça ha d’anar una porta d’emergència. Estam esperant que la facin per poder repintar 
tota la façana i fer el mural que com bé ha dit vostè varem treure crèdit. Per tant, és un tema 
de temps per no fer doble feina perquè si fem la pintura i obrim una porta estarem amb les 
mateixes”

La regidora de Medi Ambient, senyora Cristina Alonso torna intervenir: “Només dir això, que 
no estava acabat encara. És vera que el tancament ja s’ha fet però ens falta posar la font 
d’aigua, que hem de dur l’aigua des del parc infantil, hem de fer una petita síquia per acostar 
la font al corre-can. Tenim tres bancs per posar i tenim també una sèrie, volíem posar un 
tancament de mata per defora de la “rejilla” de manera que visualment no sigui tant... I el 
corre-can és 15 x 30, són 450 metres quadrats. El tema és que se podria haver fet al pinar 
però el pinar és perillós per temes de processionària, en les èpoques que ataca el cuc no hi 
podrien entrar els cans. Per tant, era incompatible, era ridícul fer un corre-can a un lloc que 
és perillós i ho varem fer a n’aquest lloc perquè està a una explanada, està lliure. El que 
passa és que havíem de deixar un pas, el pas que va del que es el carrer a l’altre carrer per 
això és que no s’ha fet tota l’explanada completa. I hem tardat perquè ens ha costat bastant 
trobar pressuposts d’empreses que ens vulguin fer el tancament. Ha estat bastant complicat 
però ara ja està fet i falta col·locar tot això. Desprès quedarà més guapo. Del llum parlarem 
amb el senyor Campuzano”

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el portaveu d’Unides Podem, senyor 
Humberto López: “Gràcies senyor batle. Hauria d’anar més sovint a veure les instal·lacions 
però només vaig quan tenc la necessitat al Pac de Muntanya que és de titularitat municipal i 
he vist que estan fent de pladur el que sembla una altra consulta. I volia demanar si s’ha 
d’augmentar el personal o la categoria del centre. I desprès també he vist que a les 
consultes hi ha encara, el que se va adquirir a la legislatura anterior, el que se diu uns aires 
condicionats portàtils, típics iglús. Que encara hi ha aquests elements. No sé si la instal·lació 
d’aire condicionat de l’edifici que va tenir problemes en el passat i també se va substituir un 
dels dos aparells i me preocupa això, perquè hem tengut aquest hivern bastant calorós, 



estam tots quasi en màniga de camisa quasi en el Nadal i ens podem imaginar com serà el 
proper estiu. I també volia demanar si se preveu qualque acord amb la Conselleria per donar 
una solució definitiva a n’aquest edifici que és bastant antic i dona bastants de problemes si 
hi ha qualque futur projecte en quan aquest tema per donar una solució definitiva. I ja per 
acabar, també pens que aquest edifici, si continua funcionant és un dels edificis més adients 
municipals per col·locar mòduls fotovoltaics a la coberta. Per dues qüestions, una perquè 
està sense utilitzar la coberta de l’edifici i la segona és perquè precisament aquest edifici ha 
de menester tota l’ombra que se li pudi donar i aquests mòduls fotovoltaics donen aquesta 
possibilitat i també baixaria la factura del llum de l’Ajuntament que és qui està pagant la 
factura d’electricitat d’aquest edifici. Més o manco és això”

El Batle li respon: “Gràcies, senyor López. Aquest edifici és de titularitat municipal però està 
cedit a Conselleria. Tot el que és els aires, els iglús, corrent se fa càrrec la Conselleria, 
nosaltres no. Evidentment hi ha hagut moments que hem ajudat sobre tot a l’època del 
Covid varem ajudar però totes les feines que se realitzen allà dedins són a càrrec de la 
Conselleria. Sí ens consta que el volen ampliar, ara han ampliat Martí Serra i sé que desprès 
volien començar amb el centre de Muntanya. I sé que se plantejaven o fer un primer pis per 
això el tema de les fotovoltaiques ara no seria un bon moment fins que decideixin que han 
de fer. O ampliar la zona de l’aparcament. Això és el que sabem i amb això també volien 
augmentar el número de metges, i això és el que sabem. No li puc dir res més de com ho 
tenen plantejat”

El senyor Humberto López diu: “Estan fent una consulta de pladur dins el vestíbul, dins la 
sala d’espera estan fent això”

Continua el Batle: “Me diuen que sí. No ho sé, me diuen que sí, que és una consulta, no li 
puc dir. Però l’ampliació no és dins el centre de salut. L’ampliació que tenen pensada és a 
l’aparcament o adalt”

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula la portaveu de Vox, senyora Lola 
Nchaso: “Señor alcalde, buenas noches. Esta pregunta con la que voy a empezar se me 
quedó en el tintero en el anterior pleno. Se trata de transmitir las quejas de los ciudadanos 
especialmente en el día de Todos los Santos con respecto a la instalación de un nuevo carril 
bici en el camí de Son Ametler, delante del cementerio municipal. Dicho carril ha eliminado 
gran cantidad de aparcamientos lo que ocasionó un auténtico caos en tal día tan señalado y 
el enfado monumental de las personas que fueron a compartir el momento entrañable con 
sus familiares difuntos. Agradeceríamos que a la hora de instalar carriles bici fueran más 
sensatos y estudiaran detenidamente si realmente procede su ejecución o no porque de 
momento no están dando ni una a derechas. El siguiente ruego hace referencia al 
inadecuado mantenimiento que se está realizando en las tres piscinas municipales fuera de 
su temporada de uso ya que permanecen con sus aguas estancadas y sucias el resto del 
año. Todo el ayuntamiento debería predicar con el ejemplo y llevar a cabo el proceso de 
hibernaje o hibernación que es lo que recomiendan las directrices medioambientales basado 
en primer lugar en una severa limpieza para posteriormente controlar los niveles de Ph con 



productos cualificados, aplicar una coloración de choque, un producto hibernador y por 
supuesto lo más básico, utilizar el filtro periódicamente y cubrir la piscina. Por tanto, 
insistimos, que corrijan la nefasta imagen que muestran nuestras piscinas y además evitar 
así cuando llegue la primavera la aparición de mosquitos y otros insectos que también 
molestan a los vecinos próximos a las piscinas. Recordarles también por otro lado que 
incrementen la seguridad en nuestras calles porque nuevamente hay una ola de actos 
vandálicos y robos en vehículos que se inicio en el Pont d’Inca, prosiguió en Ses Cases 
Noves y este fin de semana un par de vecinos nos han informado que se ha extendido 
también a sitios tan dispares como Son Ramonell, Es Caülls i Can Sionet. Es obvio que por 
la forma de proceder se trata de los mismos delincuentes por lo que preguntamos 
directamente el señor regidor de policía si tiene más información al respecto. Continuamos 
con una pregunta. Un año más vuelve a haber rumores sobre los vecinos del Pont d’Inca 
sobre que corre peligro la realización de la cabalgata de reyes en este núcleo. Por todos es 
sabido que año tras años el nivel de la misma va menguando considerablemente por la 
escasez de voluntarios, medios a su alcance y otros factores. Ante esto, ¿se tiene previsto 
algún cambio? Por ejemplo, unificar las distintas cabalgatas en una sola o reordenarlas en 
inferior número para que sean de mejor calidad y por tanto más atractivas para el público 
asistente. Finalmente solicitamos limpiar el amplio solar ubicado en la calle Francesc Salvá i 
Pizá con Jaume Ribas Ribas de la zona de Can Pol. Los vecinos de alrededor están también 
preocupados por la proliferación de ratas. Con esto y una felicitación de corazón os invito a 
las sopas navideñas que en casa nunca faltan. Feliz Navidad”

El Batle diu: “Gràcies, contestarem per escrit”

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el portaveu del Grup Mixt, senyor 
Miguel Ángel Estarás: “Bon vespre a tots. Volia demanar no sé si al senyor Batle el tema 
que a l’almacén de Pepsi que hi ha al carrer Vicari han començat una obra molt grossa. Han 
desaparegut 30 ó 40 aparcaments. Està ocasionant un problema als veïnats. S’ha previst un 
aparcament dissuasori? No, veig que no”

Respon el Batle: “Aparcament dissuasori, l’únic que hi ha és a l’estació de tren, és que no hi 
ha més disponibilitat”

I el portaveu del Grup Mixt diu: “És que hi ha un bon folklore ara en aquell carrer”

Segueix parlant el Batle: “No hi ha més disponibilitat que el pàrquing de l’estació”

El portaveu del Grup Mixt demana:“ I no s’ha pogut preveure això? Perquè és que han 
agafat 40 metres de façana”

Contesta el Batle: “ És que estan amb un derribo. La seguretat marca”

I el senyor Estarás diu: “Això està clar però 40 cotxes”



Segueix parlant el Batle. “Tenen dret a fer l’obra. El problema és que allà no hi ha solars 
dissuarios per fer un aparcament. L’aparcament més pròxim que hi ha és el de l’estació del 
Pont d’Inca”

A continuació parla el Batle: “Aquí acabam el plenari. També evidentment desitjar-vos, com 
ja han fet alguns companys, Bon Nadal i Bones Festes i que l’any que vé sigui millor”

I no havent mes assumptes a tractar, s’aixeca la sessió de la que s’estén la present acta que 
signa el batle, amb jo la secretària, que don fe.

Catalina Eva Alemany Covas

Marratxí, 25 de gener del 2023

La secretària,

Miquel Cabot Rodríguez

Marratxí, 25 de enero de 2023

El Batle,
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